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Koliko in kaj smo proizvedli 
v šestih mesecih 

Do konca junija smo 
izdelali 834 .500 parov 
vseh vrst obutve, kar po-
men i , da smo plan pre-
segli za 3 , 5%, pa rovno 
pa prekoračil i za 28 .000 
parov. V primerjavi z 
istim obdob jem lani, s m o 
letos izdelali za 8 , 8 % več 
obutve, to pomeni 67 .000 
parov več kot lani. 

Vrednost izdelane obu t -
ve znaša 603 mili jone, 
plan pa od nas zahteva 
688 milijonov din, kar 
pomeni , da smo vrednost-
no dosegli plan le 8 7 , 7 % . 
Vzrok za to je vrsta obu t -
ve, ki smo jo izdelovali 
v tem obdob ju in sicer 
večje količine sandal za 
domači trg in za SZ, te-
kaški čevlji, skratka obu -
tev, katere posamezen 
par predstavlja manjšo 
vrednost , to je pogojeno 
s sezono. Pr imei java z lan-
skim istim o b d o b j e m je 
povsem drugačna , saj je 
vrednost proizvedene 
obutve letos za 3 6 % več-
ja kot lani ali za 159 mi-
lijonov din, kar seveda 

Iz lahke montaže 

spet ni realna pr imei java , 
saj so obču tno porasli va-
riabilni stroški (predvsem 
cene mater ia lov) in prav 
temu je pripisati t ako sko-
kovit porast vrednost i p ro-
izvodnje. 

Če p r imer j amo proiz-
vodnjo z lanskim prvim 
pol let jem po vrstah obu t -
ve, ugotovimo, da s m o 
smučarskih čevljev (pan-
cai jev) izdelali 3 % več, 
tekaške obutve za 5 0 % 
več, lahke špor tne obutve 
( tr im, surf) za 1 1 8 % več, 
sandal 9 % več, man j pa 
smo proizvedli gojzer ši-
vane obutve , za 1 2 % 
apreski obutve za 2 0 % 
in ženskih škornjev 2 % 
manj . 

Na izbiro vrst obutve 
(asor t imana) za proizvod-
njo v zadn jem času naj-
bol j vpliva tržišče, zla-
sti z a h o d n o tržišče, saj se 
m o r a m o v borbi za č im-
večji zahodni izvoz vse-
s t ransko prilagoditi tujim 
kupcem, kar seveda proiz-
vodnji povzroča težave. 
Toda is točasno se mora-
mo zavedati , da je ta in-

direktna proizvodnja do-
bra , ker le z večjim izvo-
zom si b o m o lahko pr ido-
bili več deviz in s tem 
omogočil i bol j nemoteno 
oskrbo proizvodnje z ma-
teriali. 

Poslovanje T O Z D 
Proizvodnja bi torej lahko 
ocenil kot ugodno. Kljub 
nenehnemu večjemu ali 
man jšemu p o m a n j k a n j u 
materialov smo seveda z 
večjim in doda tn im tru-
dom uspeli uresničiti za-
stavljene cilje. 

Kaj nas čaka do konca 
letošnjega leta je še zelo 
težko oceniti . Za dolo-
čeno krajše obdob je tre-
nutno kaže, da bi proiz-
vodnju še delala približ-
no tako kot v prvem pol-
letju. Naročil v skupnih 
količinah je še dovolj , 
toda manjka nam še na-
ročil za zahodna tržišča. 
Zaradi vse manjšega od-
stotka deviz, ki jih lahko 
korist imo, lahko pričaku-
jemo, da tudi proizvajalci 
surovin ne bodo mogli vse 
izdelati pravočasno in da 
se kaj lahko zgodi, da 
b o m o ostali brez nekater ih 
prepot rebnih mater ialov. 
Smat ram pa, da se k l jub 
težkim tržnim razmeram 
ne smemo prepustiti ma-
lodušju, a m p a k vztrajati , 
naredit i vse, kar se da , 
razumeti težave, tako bo-
mo ublažili, če že ne pre-
prečili večje zastoje v 
proizvodnji . Vsaka služ-
ba, vsak posameznik na j 
se kolikor mogoče trudi , 
da bi bila proizvodnja 
čimboljše oskrbl jena, 
saj le-ta nepos redno 
ustvar ja . 

Tone Klemenčič / 

D V O R I Š Č E U R E J E N O 

Že dlje časa smo delavci 
Alpine »plezali« preko jar-
kov, ki so jih izkopali grad-
beni stroji. Vemo, da je to 
bila osnova za asfalt iranje 
dvorišča in transportnih po-
ti, zato smo povprašali o 
tem referenta za investicije 
Rajka Šubica. 

»Gre za 3.700 kv. m, ki 
bodo v pr ihodnje asfaltira-
ni. Predvsem bo asfaltiran 
del dvorišča, t ransportne 
poti in manipulacijski pro-
stor. Vsa investicija naj bi 
veljala 5,25 milijona dinar-
jev. Izvajalec je Cestno pod-
jetje Kranj, ki namerava 
zaključiti dela konec avgu-
sta. 

Izkope so morali napra-
viti predvsem zaradi utrdit-
ve tamponske podlage, ker 
je sedanja podlaga preveč 
pomešana z zemljo in d rob-
nim peskom. Za tovrstno 
gradnjo pa je potrebno ure-
diti 40 cm zanesljive podla-
ge, da ne pride do prezgod-
njih poškodb asfaltnega 
traku. 

Tako kaže, da bo sedaj 
naše dvorišče lepše urejeno, 
pa tudi bolj praktično, zla-
sti za promet. Upamo, da ga 
bomo znali ohraniti tudi 
zares urejenega. 

Druga pomembnejša in-
vesticija pa je gradnja skla-
diščne lope, ki jo za tovar-
no postavlja Gradiš . 

Le-ta naj bi skupno stala 
okrog 850 milijonov, pri tem 
stane samo priprava teme-
ljev in podlage 350 milijo-
nov. Podlago je pripravilo 
Cestno podje t je Kranj, tako 
računajo, da bodo dela za-
ključena v drugi polovici 
avgusta. 

V N. P. J 

DELO ŽIVLJENJE 
g l a s i l o d v l a r v o r d v l o v n v o r g a n i z a c i j e alpina U r i 



dogovarjamo se - dogovorili smo ser 

Ob rob sklepov delavskih svetov 
Delavski sveti T O Z D , DSSS 

in D O na svojih rednih sejah 
v juliju niso imeli veliko skup-
nih točk, zato pogle jmo, kate-
re najvažnejše sklepe so spre-
jeli: 

D S T O Z D Proizvodnja 
je obravnava l in potrdil spre-

membe razvida del in nalog 
in sp r emembe anali t ičnih ocen 
v T O Z D Proizvodnja . Vse spre-
membe so bile v javni obrav-
navi in p r ipomb ni bilo, zato 
so bile spreje te v p red laganem 
besedilu. 

Delavski sveti so ugotovili 
višino za jamčenega osebnega 
d o h o d k a , ki znaša 6 .790,00 din 
in velja od 1 . 6 . 1982 dal je . 

Predlog samoupravnega spo-
razuma o temelj ih plana po-
sebne raziskovalne skupnost i 
za tekst i lno in usn ja r sko-pre -
de lovalno indust r i jo Pors 12, 
ni bil sprejet , ker so delegati 
menili, da je po t r ebno prej 
ugotoviti , če so sporazum pod-
pisale tudi ostale D O v tej pa-
nogi; delegat te SIS pa je dol-
žan pripraviti tudi poroči lo o 
delu in uporabi sredstev. 

Sprejet je bil tudi poslovnik 
o obra tovan ju maščobolovi lca 
in lovilcev ol j v ob ra tu na Co-
lu. 

Glede predloga o n a k u p u 
osebnih av tomobi lov so bili 
delegati mnen ja , da se odobr i 
zamenjava Z 101, uničene v 
p rometn i nesreči, predlog za 
zamenjavo osebnega a v t o m o -
bila Mercedes 300 D z dvema 
R-18 pa ni bil sprejet , kl jub 
temu, da bi s tem prihranil i 
režijsko delovno opravi lo , to-
rej O D »šoferja osebnega av-
tomobi la« . 

V zvezi s p red logom o ob ra -
čunu in plačilu nadur je bil 
sprejet sklep, da se i z j emoma, 
zaradi narave dela, odobr i iz-

plačevanje n a d u r razvojnim 
s lužbam in o rod ja rn i . 

Delavski svet je odobri l tu-
di sredstva za preuredi tev gar-
de rob za montažne odde lke 
v višini 900 .000 ,— din, ki na j 
se č r p a j o iz investicijskega 
vzdrževanja . 

Tudi tokra t je delavski svet 
obravnaval odpise zaradi re-
klamaci j naših zunanj ih kup-
cev in odobr i l odpise na izred-
ne izdatke T O Z D Proizvod-
nja. Odpisani in o d p r o d a n i so 
bili tudi trije gorilci in trije 
stari kotli, ki jih ne po t rebu-
j emo več, za to se o d p r o d a j o 
na jbo l j šemu ponudn iku . 

Končno so delavski sveti 
sprejeli še sklep, da se eno-
dnevni zaslužek, pr idobl jen v 
mesecih, ko i m a m o več kot 
182 ur, to je marec , junij , julij 
in avgust , nameni za p o m o č 
pr izadet im k r a j a n o m v popla-
vi. 

Delavski svet T O Z D Pro-
da ja 

je obravnaval dva zahtevka 
za vars tvo pravic, zaradi nede-
ljenega s tanovanjskega posoj i la 
in oba zavrnil , potrdil je s amo-
upravni sporazum o dolgoroč-
nem sode lovanju s Slovenija-
špor tom in vse ostale spora-
zume, za podpisnika pa po-
oblastil d i rek tor ja T O Z D — 
Bojana S tarmana . 

Na podlagi sprejetega re-
balansa plana investicij v M P M 
za leto 1982, so bila o d o b r e -
na sredstva za že začete inve-
sticije v skupnem znesku 
3 5 , 9 0 0 . 0 0 0 , — d i n . 

Delavski svet delovne 
skupnost i skupnih služb 

je potrdil predlog s p r e m e m b 
razvida del in nalog in spre-
membe anali t ičnih ocen. 

Na pred log razpisne komi-
sije je imenoval za oprav l j an je 

delovnih nalog »vodenje fi-
nančno- računovodskega sek-
tor ja« Janeza Bohinca za do-
bo 4 let, od 1. sep tembra 1982 
do 31. avgusta 1986, ker v ce-
loti izpolnjuje vse razpisane 
pogoje. V zvezi s tem, pa je 
obravnaval še doda tne pogo-
je, ki jih je Janez Bohinc na-
vedel v prijavi in mu odobr i l 
delovni čas od 6.30 do 14.30, 
ter nada l jevanje izobraževanja , 
zavrnil pa je zahtevo, da se 
mu odobr i še d o d a t n o 200 .000 .— 
din kredita na vezavo 1 leta in 
koriščenje voznega parka D O 
Alpina za prevoz na delo. 

Delavski svet delovne orga-
nizacije 

je potrdil sklepe o d b o r a za 
izobraževanje v predlagani 
vsebini, v komisi jo za delitev 
d o h o d k a in O D pri IO Sploš-
nega združen ja usn ja rsko pre-
delovalne industr i je je imeno-

val Toneta Enika. Obravna -
van in sprejet je bil tudi s amo-
upravni sporazum o us tano-
vitvi interesne skupnost i za 
razvoj obme jnega gospodar -
skega sodelovanaa z Italijo in 
za podpis pooblaščen vodja 
nabavnega sekto i ja Jože Bo-
gataj . 

Delegati so se seznanili tudi 
z in formaci jo o zamenjavi ra-
čunalnika . Za isto zakupn ino 
b o m o namreč lahko z a m e n j a -
li obstoječi računalnik za no-
vega S / 3 8 , to je sodoben si-
stem za obde lavo poda tkov , 
ki bo s svojimi novimi funkci -
jami zadostil vse bolj narašča-
jočim po t r ebam po pr imerne j -
ši obdelavi . 

Nazadn je pa so bili pot r je -
ni novi izvršilni organi delav-
skega sveta delovne organiza-
cije, s p r ipombo, da se komi-
sija za le tovanja dopolni še s 
štirimi doda tn imi člani. 

NIVI IZVRŠILNI 
ORGANI DS DO: 

O D B O R Z A O B V E Š Č A N J E : 

Tilka O B L A K 
Romana P A D O V A C 
Zlata R U P N I K 
Marija G L I H A 
Ivica K R Ž I Č 

Toni Ž A K E L J 
Rudi K R V I N A 
Nada G O V E K A R 

T O Z D Proizvodnja 
T O Z D Proizvodnja 
T O Z D Proizvodnja 
T O Z D Proizvodnja 
T O Z D Proizvodnja — dele-
gat ZK 
DSSS 
DSSS — delegat Z S M S 
T O Z D Proda ja — delegat ZSS 

O D B O R Z A I Z O B R A Ž E V A N J E : 

Ivan R U P N I K 
Jože P R O S E N 
Franc K A V Č I Č 
Anka G A N T A R 
Marija K A S T E L E C 

T O Z D Proizvodnja 
T O Z D Proizvodnja 
T O Z D Proizvodnja 
T O Z D Proda ja 
DSSS 

K O M I S I J A Z A L E T O V A N J A : 

Cecilija B O H I N C 
Bernarda Č A D E Ž 
Slavko K O S M A C 
Srečko K A V C l Č 
Anka J E R E B 

T O Z D Proizvodnja 
T O Z D Proizvodnja 
T O Z D Proizvodnja 
T O Z D Proda ja 
DSSS 

Za našo obutev p o t r e b u j e m o veliko mater ialov 

U R E D N I Š K I O D B O R : 

Mar jan P I Š L J A R 
Helena K A V C l C 
Rado K A V C l C 
Anica G O V E K A R 
Silva K L E M E N C l C 
Anton E N I K O 
Anuška K A V Č I Č 
Nejko P O D O B N I K 

T O Z D Proizvodnja 
T O Z D Prodaja 
T O Z D Prodaja 
DSSS 
DSSS 
DSSS 
DSSS — tehnični urednik 
DSSS — glavni in odgovorni 
urednik 



Kako ustvarjamo 

Sarajevo postaja središče, 
ki ga pozna ves svet 

Kot veste, tudi Alpinu tesno sodeluje z ol impijskim komi-
te jem X I V . zimskih ol impijskih iger v Sarajevu leta 1984. 

Sektor za p r o p a g a n d o izdaja tudi poseben Bilten iz ka-
terega vam danes preds tav l jamo nekaj od lomkov . 

K O M I S I J A Z A I N O V A C I J E : 

Zdravko P I Š L J A R 
Anica B E R G A N T 
Vinko P O D O B N I K 
Oton Ž A K E L J 
Peter K O S M A Č 
Adolf K R I Ž N A R 
Marinka T U Š E K 

T O Z D Proizvodnja 
T O Z D Proizvodnja 
T O Z D Proizvodnja 
T O Z D Proizvodnja 
DSSS 
T O Z D Prodaja 
DSSS — po službeni dolžnosti 

K O M I S I J A Z A V A R S T V O P R E D P O Ž A R O M : 

Marija M O H O R I Č 
Miran T R Č E K 
Rajko Š U B I C 
Vili J E S E N K O 
Marija K A S T E L E C 

T O Z D Proizvodnja 
T O Z D Proizvodnja 
T O Z D Proizvodnja 
DSSS 
DSSS — po službeni dolžnosti 

K O M I S I J A Z A V A R S T V O PRI D E L U : 

Anton C E F A R I N 
Anton ŠINK 
Tone B O G A T A J 
Vladimir M I K U Š 
Vinko J U S T I N 
Matija Z A J C 
Alfonz Z A J E C 

K O M I S I J A Z A C E N E : 

Anton K L E M E N C l C 
Mar jan B O G A T A J 
Drago Č E T O J E V I Č 
Milica K O S T E L N I K 
Iva S O B O Č A N 

T O Z D 
T O Z D 
T O Z D 
T O Z D 
T O Z D 
T O Z D 
DSSS 

Proizvodnja 
Proizvodnja 
Proizvodnja 
Proizvodnja 
Proizvodnja 
Prodaja 

T O Z D Proizvodnja 
T O Z D Proizvodnja 
T O Z D Prodaja 
T O Z D Prodaja 
T O Z D Prodaja 

K O M I S I J A Z A U N I Č E N J E Š T A M P I L J K : 

Franci P O L J A N Š E K 
Janez A R H A R 
Marinka T U Š E K 

T O Z D Proizvodnja 
T O Z D Prodaja 
DSSS 

A. K. 

S P E C I J A L N O I Z D A N J E Z A 
S R E D S T V A I N F O R M I S A N J A 
U O P Š T I N A M A , R E G I J A M A 
I U D R U Ž E N O M R A D U 

Br. 1 — Sarajevo, 1. jula 1982 
Devetnaest mjescci do XIV. 
zimskih olimpijskih igara 

P R E D O Č I M A S V I J E T A 

Februarski dani 1984. godi-
ne biče zapravo dani spekta-
kularne završnice promivisanja 
Sarajevu u olimpijski svjetski 
ccntar zimskih spor tova i zim-
skog tur izma. A pr ipreme za 
ta j veličanstveni čin, za X I V . 
zimske ol impijske igre, t ra ju 
od 18. maja 1978. godine. 

Za to vr i jeme više hi l jada 
poslovnih ljudi — novinara , 
pr ivrednika, turističkih i spor t -
skih ekspera ta , predstavnika 
nacionalnih olimpijskih komi-
teta, d ip lomata i drugih po-
slanika ( samo u 1982. godini 
oko 2.000) — posjet i lo je Sa-
rajevo, Organizacioni komitet 
X I V . Z O I i radilišta budučih 
ol impijskih borilišta da bi se, 
svaki na svoj način, uključili 
u funkci ju pr iprema na ostva-
rivanju 160 pro jekata koji 
obuhva ta ju c je lokupnu organi -
zaciju i realizaciju igara. Svi 
oni su ovdje več obavili i ugo-
vorili velike poslove. 

Sarajevo — stjecište poslovnih 
ljudi 

Predstavnici š tampe i radio-
televizijskih kompan i j a iz S A D , 
Savezne republike Njemačke , 
Francuske, Holandije , Italije, 
Alžira, N R Bugarske, N R Kine 
i mnogih drugih zemal ja su 
bo ravkom u o l impi j skom Sa-
rajevu došli do bogatog ma-
terijala o p r ip r emama za igre, 
ali i do značajnih saznanja o 
stvarnosti u Jugoslaviji , SR 
Bosni i Hercegovini i g radu 
— domačinu XIV. Z O I , prije 
svega o njegovim pr ivrednim, 
posebno turist ičkim mogučno-
st ima, kao j ednog od budučih 
velikih svjetskih centara zim-
skog tur izma. 

Sarajevo je tako pos ta lo 
stjecište poslovnih ljudi i osta-
lih namjern ika iz cijelog svije-
ta, a ojačale su i njegove veze 
sa gradovima koji su ranije 
bili organizator i ol impijskih 
igara. Večini njih Sara jevo ni 
ranije nije bilo nepozna to — 
ili su u n jemu boravili ili su 
o n jegovoj bu rno j prošlost i , 
koju čine krupni istorijski 
dogadja j i , duga turistička t ra-
dicija, bogata kul turna bašti-
na i izuzetna gostol jubivost 
njegovih žitelja — čitali i slu-
šali. A sada se tom a u t o h t o n o m 

šarmu pr id ružu je još j edna di-
menzija: novi veliki sportski 
i turistički poduhva t , što p red-
stavlja snažnu k o m p o n e n t u u 
velikim p rogramima daljeg 
razvoja giavnog grada SR Bos-
ne i Hercegovine i cijele Re-
publike. 

Nije se, medju t im, ovd je 
sjedilo skrštenih ruku i čekalo 
da u Sarajevo dodju namjern i -
ci da bi se na licu mjesta uvje-
rili kako teku pr ipreme za igre 
i kako če Sarajevo dočekat i 
hi l jade turista i l jubitelja zim-
skih spor tova iz cijelog svijeta. 
Službe Organizacionog komi-
tata X I V . U O I za informisa-
nje, promoci je i p ropagandu 
krenule su medju radne l jude 
i g rad jane naše zemlje i med ju 
g rad jane drugih zemal ja da 
bi ih, u riječi i slici, upoznale 
sa osnovnim karakter i s t ikama 
g rada -domač ina XIV. Z O I i 
sa t okom pr iprema za igre. 

Hil jadu izložbi u svijetu 
U okviru »Projekta masov-

ne prezentaci je i masovne ko-
munikaci je o XIV. ZOI« , u 
toku su završne pr ipreme »Pro-
jekta hil jadu izložbi u svijetu«. 
To su tematske izložbe poste-
nizovače se anketa medju po-
no hi l jadu gradova na svim 
kont inent ima. Cilj je da se pred 
očima svijeta prikažu veoma 
povoljni objektivni uslovi na 
koj ima se zasniva od luka o 
organizovanju XIV. Z O I kao 
i neke osnovne odlike zemlje 
i grada — domačina Igara. 

Izložbe če biti postavl jene 
na sa jmovima, u našim diplo-
matsko-konzu la rn im i pr ivred-
nim predstavniš tvima, kul turno-
- informat ivnim cent r ima i klu-
bovima naših radnika na 
p r iv remenom radu u inos t ran-
stvu, te u galer i jama i odgo-
vara jučim objekt ima u zemlja-
ma domač ina izložbi. 

Ove izložbe če t akod je biti 
postavljene i u svim k o m u n a -
ma u SR Bosni i Hercegovini. 

M e d j u n a r o d n a anketa za mi-
lion ljudi 

U svim mjest ima u koj ima 
če izložba biti o tvorena orga-
nizovače se anketa medju po-
sjet iocima. Oni če nakon raz-
gledanja eksponata popuni t i 
specijalne anketne lističe. Na 
ta j način če se prikupiti miš-
ljenja više od milion ljudi iz 
cijelog svijeta. Kompju te r skom 
o b r a d o m doči če se do poda-
taka koji če ne samo korist i-
ti u da l jo j organizacij i XIV. 
Z O I , več i u dal joj turist ičkoj 
propagandi koja če i te kako 
doprini jet i an imi ran ju stranih 
gostiju u pos to l impi jskom 
period u. A to nam i jeste os-
novni cilj. 

Sarajevo '84 
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Kako ustvarjamo 

Ocena - zadovoljivo 
Prvo polletju jc za nami in s tem tudi prva polovica po-

slovnega leta. Kako smo v tem času poslovali, smo se pogo-
varjali z vod jem službe za načr tovanje in analize Tone tom Eni-
kom in vod jem knj igovodstva Franci jem Mlinar jem. 

Ogle jmo si nekaj ugotovitev in poda tkov! 

P R O I Z V O D N J A 
V I. pollet ju je bilo izdela-

nih 834.533 parov obutve , kar 
je 9 % več kot v istem o b d o b -
ju lani in 4 % nad p lanom. 

Vrednos tna pro izvodnja znaša 
603 mili jonov din, to je 3 6 % 
več v pr imer javi z lanskim le-
tom in 2 2 % pod p lanom. 

P R O I Z V O D N J A P O V R S T A H O B U T V E 
V I. P O L L E T J U 1982 

v parih 
v 000 din 

Največ smo izdelali sandal , 
p reko 236 .000 parov, ženskih 
nizkih 136.000, tekaške obutve 
130.000 in smučarskih čevljev 
117.000 parov . Kot lahko vi-
dite iz tabele, smo v pr imer ja -
vi z istim o b d o b j e m lani na j -
več povečali p ro izvodn jo trim 
copat , kar za 1 1 8 % , tekaške 
obutve pa skora j za polovico 
( 4 9 % ) . Neka j man j smo izdela-
li gojzer šivane, apreski in žen-
ske obutve . 

Norme smo presegali v 
popreč ju za 2 7 , 4 % , od tega 
največ v juni ju . Odsto tek pre-
koračitve je prevelik, za to bo 
t reba v bodoče n a j m a n j enkra t 
letno urediti norme, pri tem pa 
štartati pri 1 0 0 % , ne pa pri 
110 kot do sedaj. 

O m e n j e n e količine obutve 
smo prakt ično izdelali z istim 
številom delavcev in tudi ne 
s ka j pr ida d rugačno kvalif ika-
cijsko s t ruk turo . So razmerno 
d o b r o smo izkoristili delovni 
čas. 

Ugo tov imo lahko, da se je 
koriščenje delovnega časa v 
tem pollet ju, nasprot i lanske-
mu letu, izboljšalo. Delovne 
ure po učinku so se povečale, 
de lovne ure po času pa zman j -
šale. Izostanki skupa j so se 
zmanjšal i za 1 % , kar je posle-
dica precej manjš ih boleznin, 

Franci Mlinar , vodja knj igo-
vodstva 

tako do 30 dni ( — 1 6 % ) kot 
tudi nad 30 dni ( — 3 % ) . Moč-
no je upadel tudi čas čakan ja , 
kar za 5 6 % . Redni dopust i so 
se de lno koristili že v I. pollet-
ju, zato i m a m o tu 2 2 % poras t . 
V le tošnjem letu se kaže bistve-
no izbol jšanje koriščenje de-
lovnega časa. 

Kot kaže, je sprejeti ukrep 
v tem pogledu deloval ugodno , 
vsaj kar lahko ocen imo kra tko-
ročno. Pri tem namreč ne sme-
m o pozabi t i , da smo z man j 
izostanki do 30 dni in nad 30 
dni prihranil i kar 13.909 delov-
nih ur, kar je 1.738 delovnih 
dni , to pa je toliko kot bi vse 
leto delalo 16,8 delavca. 

P o d o b n o velja za čas čaka-
nja. Tu smo prihranil i za 2,4 
delavca. Tudi n a d u r je bilo za 
1 6 % manj . Malenkos tno so se 
povečale le v M P M in sicer za 
2 % . Kljub temu smo za na-
dure letos izplačali 7 % več kot 
v lanskem I. pollet ju (višje ur-
ne postavke) . Tudi s talno 
zman j šan je n a d u r kaže na bol j-
še kor iščenje delovnega časa. 

P roda ja in izvoz 
V I. pollet ju je bilo p roda -

no p reko M P M za 473 milijo-
nov din, preko p roda j e na de-
belo za 67 milijonov din in iz-
voženo za 273 mili jonov din. 

Količinska p roda j a v M P M 
je bila za 1 % nižja, v rednos tno 
pa za 3 1 % višja. Letni plan je 
bil dosežen količinsko 4 5 % , 
v rednos tno pa 4 7 % . 

Anton h n i k o , vodja službe za 
načr tovanje in analize 

Grosis t ična p roda j a obutve 
je po količini manjša za 8 % , 
v rednos tno pa je poras la za 
2 5 % . Letni plan je bil po koli-
čini dosežen 2 5 % , po vredno-
sti 3 4 % . Izvoz je količinsko 
manjši za 3 % , v rednos tno pa 
za 1 3 % . Količinsko je letni plan 
izvoza izpolnjen 4 4 % in vred-
nos tno 4 2 % . 

Na z a h o d n o tržišče je bilo 
izvoženo 174.285 parov obu t -
ve, v vrednost i 2 .290.740 $ (la-
ni 1.107.933 S), na v z h o d n o 
tržišče pa 185.450 parov v 
vrednost i 4 .957 .596 $ (lani 
9 .283.657 $). Skupa j znaša iz-
voz 7 .250.000 

Osnovna značilnost izvoza 
v I. pollet ju je povečanje iz-
voza na zahod in manjši izvoz 
na v z h o d n o tržišče. 

Tudi p r o d a j a na d o m a č e m 
tržišču je glede na to, da je 
skoncent r i rana na d rugo po-
lovico leta, d o k a j ugodna . 

Nabava in poraba surovin 
in mater iala . 

V le tošnjem I. pollet ju je 
bilo nabavl jeno za 710 milijo-
nov din raznega mater ia la , 
kar je 21 % več kot lani v istem 
času. 

Uvoz je znašal 77,5 milijo-
nov din in je za 7 % višji od 
lanskega I. polletja. Delež uvo-
za pri nabavi mater ia la znaša 
1 1 % . 

Zaloge končnih izdelkov 
Konec I. polletja je bilo na 

zalogi 241 .375 parov obutve , 
to je 4 % več kot lani, vrednost 
zalog je znašala 147 mil i jonov 
din, kar je 2 1 % več kot lani. 
Izdelkov iz plastike na zalogi 
prak t ično ni bilo. 

Osebni odhodk i so se v na-
ši delovni organizacij i pove-
čali v masi za 3 2 % . Tako je 
poprečni O D za redno delo 
znašal 12.314 din, kar je za 
3 0 % višji kot v prvem pollet ju 
lani in 1 2 % višji kot je bil 
poprečno lani. 

Vrsta obutve 1982 ^ i n a ind. 1982 ind. 

smuč. 

obutev 117.020 113.707 103 135.276 114.978 118 
gojzer 
šivana 30 .470 34 .596 88 50.698 42.835 118 
t d o s k t i 
obutev 129.433 86.633 149 87.008 40 .734 214 
trim 
copate 52.679 24 .188 218 28.077 8.818 318 
apreski 76.907 95.511 81 47 .969 46 .797 103 
ženski 
nizki 135.794 195.346 9 8 81.329 113.589 133 
ženski 

- v i s o k i 55.784 195.346 98 70.188 113.589 133 
sandale 236 .446 216.905 109 102.763 76.015 135 
skupaj : 834.533 766.886 109 603.308 443 .766 136 

Skupna realizacija znaša 812 kot v lanskem 1. pol let ju, letni 
mili jonov din in je za 6 % večja plan pa je dosežen 4 4 % . 

v par ih 
Prodaja v I. pollet ju 1982 v 000 din 

p roda jna pot količina 1 9 8 1 j n d vrednost 1 9 8 1 i n d j " 
1982 1982 

M P M 727.502 734.214 99 472.669 359.742 131 47 
gros. p rod . 
obutve 44 .445 48.221 92 63.322 50 .669 125 
gros. p rod . plastike 36 
— pari 47 .835 450 .516 — 3.730 34.691 1 1 
— kosi 32.991 450 .516 — 3.730 34.691 11 
izvoz 
obutve 359 .735 372.659 97 272.712 31 1.924 87 42 
plastike — 295.000 — — 9.683 

1.155.094 722.335 
S K U P A J D O — 812.433 766.709 106 44 



Kako ustvarjamo 
v din 

Kako tore j lahko ocen imo 
poslovanje? 

Anali t ični kazalci kar d o b r o 
kažejo, posebno še, če upo-
š tevamo naše (in tudi d ružbe-
ne) težnje po večjem izvozu na 
zahodno tržišče, kar seveda 
d o h o d k o v n o ni tako ugodno . 

Torej n a m ne preos tane dru-
gegu ( kot da iščemo no t ran je 
možnost i , rac ional iz i ramo 
pro izvodnjo in p o d o b n o . . . 

Kako pa izgledajo rezultati? 
Celotni pr ihodek je znašal 

1 mil i jardo 546 mil i jonov din, 
kar je 5 % več kot lani v istem 
obdob ju . 

Tako nizek porast je (ob ra-
zumlj ivo višjih cenah) pred-
vsem zato, ker letos ni interne 
realizacije med proizvodnimi 
tozdi. 

Dohodek je manjš i za 2 % . 
Če pa upoš tevamo primerljivi 
d o h o d e k , dohodek z amor t iza -

cijo (zaradi bistveno večjih 
amort izaci jskih s topenj) , je ta 
porastel za 3 % . 

Pri tem velja spet omenit i , 
da smo lani dosegli izredne 
rezultate predvsem zaradi 
izvoza na vzhod. 

Čisti dohodek je manjši za 
4 % , ker so obveznost i iz do-
hodka porasle več kot doho-
dek. Ostanek d o h o d k a je 59,9 
mili jona, kar je za s labo po-
lovico man j kot luni v istem 
obdob ju . Pri tem p red lagamo 
razporedi tev čistega d o h o d k a : 
za O D 170 mili jonov, 9 mili-
jonov za s tanovanjski del skup-
ne porabe , za splošni del skup-
ne porabe 14,7 mil i jona, za 
rezervni in poslovni sklad 44 ,8 
mili jona. 

N. P. 

Iz naših prodajaln 
»Prodavnica Zenica, o tvorena je 1954 godine, med ju 

prvim prodavnicama j koja je o tvorena u M P M Alpine. 
Iako je u poslednjih dvadeset godina tri puta mijenjala 
lokaciju, uvijek je bila u centru grada , na područ ju trgo-
vačkog dijela grada Zenice. 

Zenica je grad sa preko 80 hil jada s tanovnika, centar 
jugoslovenske črne metalurgi je , ima oko 30 prodavnica 
specijal izovanih za p roda ju obuče. Drago nam je reči da 
je i pored tako velike konkurenc i je »Alpina« u Zenici 
veoma ci jenjena f i rma, koja kval i te tom i model ima obuče 
privlači veliki broj kupaca . U prilog tome ide i poda tak 
da smo do sada uvijek ispunjavali svoje planove, čak i sa 
večim procen tom prebača ja , što je naroči to izraženo u po-
slednih pet godina , kada su pored povečanog prometa 
ostvareni i znatni f inanciski efekti. 

Plan za 1982 godinu je dosta visok, med ju t im ako 
bismo uspjeli postiči proš logodišnju količinu p roda je 
obuče, došlo bi do zna tnog prebačaja plana, što je i naš 
interes da os tvar imo. Medju t im, po t rebno je uložiti mak-
simalne napore , kako bi uticali na što veču p roda ju . Ta-
kodje je po t rebno uložiti sredstvu zu popravak fasade 
zgrade, koja je u pril ično o ronu lom stanju, i da je veoma 
lošu sliku. Isto tako po t rebno je popravka unutrušnost i 
produvnice, što če sve skupu uticuti nu ostvurunje znutno 
boljih poslovnih rezultutu«, piše nam u ime svojih su-
radnika Ndji je Šestič, Jasmine Salkovič, Azri je Tursa-
novič i u svoje ime poslovodju Muhumed Šurič. 

Ocena rezultatov TOZD Prodaja za prvo polletje 1982 
Politiku proda je je bila us-

mer jena k cilju, ki smo jih 
postavili z letnimi plani ter 
dopolnjeval i z novimi ukrepi , 
ki so bili v glavnem v večanju 
izvoza na zahod . Zu prvo pol-
letje luhko ugotovimo, du smo 
zastavljene cilje v g lavnem 
uresničili. Izvoz na zahod smo 
povečali za 2 5 6 % , kar po-
meni v parih povečanje od 
48 .500 parov na 174.285 pa-
rov vrednos tno pa od 1 ,107.000 

P R O D A J A V I. P O L L E T J U 1982 

dolar jev na 2 ,290.000 dolar -
jev. Kljub velikem povečanju 
izvoza na zahod, pu so doku j 
ugodni rezultuti tudi pri pro-
daj i na d o m a č e m tržišču. Ko-
ličinsko je bilu sicer proda ju 
v M P M (produju na debelo 
ter grosistična p roda ja ) sko-
raj enaku kot v istem obdob ju 
lanskega leta, v rednos tno pa 
je bila za 3 0 % večja kot lani. 
Povečanje izvoza na zahod se 
je še na jbol j izrazilo v zman j -

šanju izvoza na vzhod. Ta se 
je v prvem polletju količinsko 
zmanjša l za 4 3 % , v rednos tno 
pa za 2 0 % . 

Ta sp rememba pri prodaj i 
se bo seveda izrazila v nižji 
akumulat ivnost i Alpine kot 
celote, (saj na zahodu ne mo-
remo zaslužiti toliko), vendar 
je za nas hi tro večanje izvoza 
na zahod edina možnos t 
(al ternat iva) , če sploh h o č e m o 
v bodoče nemoteno delati in 
poslovati . 

Če upoš tevamo težje pogo-
je gospodar j en ja , kot so bili 
v istem obdob ju lanskega leta, 
smo lahko z rezultati p roda j e 
v celoti zadovoljni . 

Vendar pa se m o r a m o za-
vedati , da se gospodarski po-
ložaj še napre j slabšu in zara-
di tega b o m o morali v drugi 
polovici leta še povečati naša 
pr izadevanja za dosego vseh 
zastavljenih ciljev. 

Bojan Starman 

v tisoč din 
p roda jna količina parov vrednost % izpolnitve letnega plana 

P ^ 1982 1981 ind. 1982 1981 ind. kol, v rednos tno 
M P M 727.502 734.214 99 472.669 359.742 131 45 47 
gros. prod . 44 .445 48.221 93 63.322 50.669 125 25 34 
I Z V O Z " " 
zahod v din 174.285 48 .564 356 93 .270 30 .530 305 35 28 
v U S A S 2 ,290.736 1,107.933 
I Z V O Z 
vzhod v din 185.450 324 .095 57 204.898 253.443 80 56 66 
v.CI S 4 ,957 ,596 9 ,283.658 

I Z V O Z 
skupa j v din 359 .735 372 .659 97 298.168 283.973 105 44 46 
^ 7,248.332 10,391.591 

S K U P A J , O B U T E V 
v d i n 1,131.682 1,155.094 98 834.159 694.384 120 43 46 

T O Z D 1981 1982 ind. 

Proizvodnja 9 .078,16 11.855,48 131 
Proda ja 10.368,55 13.418,86 129 
— M P M 10.293,92 13.353,34 130 
— ostala p r o d a j a 10.756,20 13.811,98 128 
DSSS 10.079,16 12.980,24 129 

D O A L P I N A 9 .462,18 12.314,12 130 



Kako ustvarjamo 

Zunan jos t p roda ja lne v Žireh 

Končno tudi v Žireh 
lepša prodajalna 

O rn.lpim.rn. 

Anton Ziber t , vodja službe 
vzdrževanja : Za obnav l j an je 
naših p rod ja ln smo si nabral i 
že veliko izkušenj in sčasoma 
tipizirali Alpinino o p r e m o . Tu-
di sama montaža nam zlasti 
za čevljarski del p roda ja lne ni 
delala težav. Nekoliko drugače 
je z o p r e m o za ostale špor tne 
rekvizite, ki jih do seda j v 
Alpini n ismo prodajal i . Pri tem 
smo imeli več težav, vendar 
upam, da nam je uspelo ustrez-
no pripraviti p roda jn i pros tor . 

Iva Sobočan , vodja r a jona : 
Mislim, da je bil res že skrajni 
čas, da se p roda j a lno v Žireh 
uredi . Kot ocen ju j em, bo pro-
da ja lna zelo funkc iona lna v 
vseh pogledih. P o m e m b n o je 
tudi , da s m o pridobili več pro-
da jnega pros to ra , saj vemo v 
kakšni gneči so do seda j p ro -
dajali naši prodaja lc i . 

neka j doda tn ih del v pomožn ih 
prostor ih in upam, da bo šlo. 

Mari ja Alič, p roda ja lka : 
Zelo sem zadovol jna , lepo je, 
dovol j pros tora . . . 

Vital Justin, p roda ja lec : Pro-
da ja lna se mi zdi zelo funkci -
ona lna in zelo zadovol jen sem. 

Kot je že navada , prvi kupec 
po otvoritvi dobi v da r čevlje, 
ki jih namerava kupiti . To-
krat je bila prva Desa Ruper t , 
ki je kupila o r topedske čevlje, 
ki jih po t rebu je pri svojem 
delu. Med drugim je povedala : 
»Kar odkr i to povem, da ne 
kupu jem vedno v Alpini. Če 
mi je všeč, seveda rada. Tele 
čevlje b o m nosila seveda v go-
stilni . . . Sicer pa sem vesela, 
da ste izboljšali p roda j a lno ; 
upam, da vam bo delo in po-
sel lepo tekel«. 

Leta in leta smo že ugotav-
ljali, da je žirovska p roda ja lna 
Alpine res veliko p r e m a j h n a . 
Na to so nas opozar ja l i tudi 
naši kupci . Letos je, kot vemo, 
prenehal z de lom Čevljarski 
šolski izobraževalni center , za-
to sta si s tavbo razdeli la Alpi-
na in Poliks. Tako se je odpr la 
možnos t razširitve žirovske 
prodja lne . Na vrsti je bila naša 
skupina za adaptac i je , ki je v 
skladu z že uveljavljenimi na-
čeli za o b n o v o naših p roda ja ln 
pripravila vse po t rebno za ob-
novitev. Delo je t ra ja lo neka j 
mesecev in 9. julija je bila pro-
da ja lna odpr ta . 

Ob tej priliki je spregovoril 
d i rektor T O Z D Prodaja Bojan 
S ta rman , ki je med drug im po-
vedal: »Prav gotovo pomeni 
razširitev in obnova žirovske 
p roda ja lne p o m e m b e n korak 
napre j . Bil je že čas, da t o ure-

d imo in izkoristili smo prvo 
pri ložnost . V e m o sicer, da Al-
pina načr tu je svoj p roda jn i 
p ros tor tudi v bodoči blagovni-
ci, vendar je bila ta adaptac i ja 
v tem t renu tku nu jna . Ta dose-
žek je še toliko pomembne j š i , 
ker s m o to uredili v d o k a j tež-
kih časih in z majhn imi s tro-
ški«. 

Povprašal i smo tudi neka j 
drugih delavcev Alpine, ki so 
sodelovali pri pr ipravah za 
g radn jo , pri sami gradnj i , in 
pa seveda tudi prodaja lce . 

Jože Pol janšek, referent za 
investicije: Po investicijskem 
načr tu na j bi ta obnova stala 
1,35 mili jona dinar jev in mi-
slim, da tega zneska ne b o m o 
veliko prekorači l i . Posebno še, 
ker s m o večina s t andardn ih 
delov izdelali d o m a in so n a m 
za to cene znane . 

Na otvoritvi je spregovori l d i rek tor T O Z D Proda ja Bojan 
S ta rman 

Adolf D r m o t a , pos lovodja : 
Z obnov l j eno p r o d a j a l n o smo 
kar zadovol jn i . Morebi tne po-
manjkl j ivost i se b o d o seveda 
šele pokazale , zaenkra t pa ve-
mo, da bo t reba opravi t i še 

Tudi mi u p a m o , da bo se-
d a j v žirovski prodaja ln i Alpi-
ne več p rometa , pa man j gne-
če in drugih težav. 

N. P. 

Takole izgleda no t ran jos t prenovl jene in razšir jene proda ja lne 
Alpine v Zireh 

Desa Ruper t je bila prvi kupec v prenovl jeni 
p roda ja ln i 



• Kako ustvarjamo • Važno je da vemo • Važno 

Gregorju 
Bogataju 

Gregor Bogata j je bil ro-
jen 23. f eb ruar ja 1910 v 
G o r o p e k a h . Izučil se je za 
čevljarja in se vključil v delo 
Čevljarske zadruge že 7. 
j anua r j a 1946. 

Kasneje je delal v mon-
taži. Z leti pa je prevzel delo 
v odde lku reklamaci j k je r je 
odpravl ja l napake , ki so se 
pojavljale pri dokončan i 
obutvi , ki je pr ihajala iz 
p roda ja ln . 

Upokoj i l se je 8. juni ja 
1965 in 8. julija nas je pre-
senetila vest, da je za vedno 
odšel . Ohrani l i ga b o m o v 
t ra jnem spominu . 

Dolgoletnima sodelavkama Antoniji Cankar iz oddelka 
predelave termoplastov in Stanislavi Jereb iz oddelka šival-
nice, ob odhodu v pokoj želimo trdnega zdravja, dobrega 
počutja in zadovoljstva med domačimi ter lep spomin 
na delo v Alpini. 

<J)g£&ČLLL SO 

V POKOJ ODHAJAJO: 

Naši upokojenci na spre jemu pri d i rek tor ju — od leve proti 
desni : Terezi ja Trček, Helena Logar , Alojzi ja Mrlak, Antoni ja 
Tratnik , d i rek tor Tomaž Košir, Stanislava Jereb, Antoni ja Can-
kar, Silva Pečelin. 

Sodelavcu Radu Kavčiču ob vstopu na novo življenj-
sko pot iskreno čestitamo in mu želimo zdravja in sreče v za-
konu!. 

V računalniškem centru 
nove naprave 

V računalniškem centru s m o 
z zadnj imi , zelo obsežnimi 
obdelavami glavne knjige, 
sa ldakontov kupcev in do -
baviteljev ter obračun stro-
škov, l ahko bi rekli, do konca 
izkoristili naš stari računal-
nik — sistem 3, ki n a m je slu-
žil že od ok tob ra 1973. leta. 
Tako de lamo letos mesečno 
po 350 ur dela centra lne enote , 
kar je skora j dvakra t toliko, 
kot p redpisu je proizvaja lec 
za no rma lno obra tovan je . 
Okvare so pogostejše, težave 
i m a m o z rezervnimi deli, 
zaradi česar včasih zakasni 
kakšna obdelava . Tudi tehno-
loško je obstoječi sistem za-
staral in je za današn je razme-
re počasen ter s tem tudi drag. 
Seveda smo že večkrat razmiš-
ljali o zamenjavi , ki pa d o se-
d a j ni bila možna zaradi pre-
povedi uvoza računalnikov. 

V aprilu letos je ZIS spre-
jel sklep, ki omogoča vsem or-
ganizaci jam združenega dela, 
ki so do konca leta 1980 uvo-
zile e lektronske računalnike 
v zakup, da te vrne jo tuji fir-
mi na osnovi pogodbe o zaku-
pu, na tej podlagi pa uvozi jo 
nove, sodobnejše od iste tu je 
f i rme, o b tem da zakupn ina za 
nove stroje ne sme biti večja od 
zakupnine za prej uvoženo, 
ki jih v rača jo tuji firmi. 

Na ta sklep s m o čakali dol-
go vrsto let in tudi sami z aktiv-
nim de lovanjem v združen ju 
uporabn ikov S / 3 pr ipomogli 
k temu. 

Za p r ime i j avo naj navedem, 
da sedaj p laču jemo večjo na-
j emn ino za centra lno eno to 

s s a m o 24 K not ran jega spo-
mina, kar je nep r imerno man j 
kot bo po novem. 

O b tem pa novi sistem za-
hteva tudi dosti več znanja . 
Programski jezik je R P G III., 
ki je sicer podoben doseda-
n jemu R P G II., po t r ebno pa je 
d o d a t n o šolanje že juli ja. Za-
radi izvajanja obstoječih obde-
lav b o m o opravil i šolanje v treh 
skupinah. Največje težave pa 
p r i čaku jemo pri prenosu ob-
delav pri p rehodu na novi ra-
čunalnik. Predvsem b o m o v 
hudi časovni stiski zaradi za-
hteve zakonodoja lcev , da ni 
mogoče plačati dvojne na jemni -
ne za stari in novi sistem hkra -
ti. 

Kakšne pa so sicer p r edno-
sti novega računaln ika? 

To je zlasti odličen sistem 
banke poda tkov ; pri čemer sta 
glavni in diskovni spomin kot 
ena logična eno ta ; 

omogoča is točasno delo več 
uporabn ikov z istimi ali različ-
nimi programi , v poletnem ali 
in terakt ivnem načinu del, kot 
p rav imo v s t rokovnem jeziku; 

uvel javl ja jo se nove tehnike 
pomnen ja poda tkov ; 

podp i ra veliko število direkt-
no pri l jučenih delovnih pos ta j 
— terminalov. 

IBM sistem 38 je kot zame-
njava za naš stari IBM sistem 
3 sodoben sistem za obde lavo 
podatkov , ki bo s svojimi no-
vimi funkci jami zadostil vse 
bolj narašča joč im po t r ebam 
po interaktivni obdelavi infor-
macij. 

Zoran Kopač 

Z delovnim razmer jem so 
prenehal i delavci v T O Z D 
Proizvodnja Milan Pšajd iz 
odde lka montaže , ki o d h a j a 
v J L A , Antoni ja Canka r iz 
oddelka te rmoplas tov in Sta-
nislava Jereb iz odde lka šival-
nice, ki sta se upokojil i , iz 
T O Z D - a Prodaje pa odha j a 
Boris Jordan iz p roda ja lne 
Novo mesto. 

V mesecu juliju 1982 je bilo 
sprejetih v delovno razmei je 
27 novih delavcev, z de lom pa 
so prenehal i 4 delavci. 

Delovno razmerje v T O Z D 
Proizvodnja so nastopili v od-
delku sekalnice Tone Kastelec; 
v odde lku montaže šal Mart i -
na Jesenko, Samo Capuder , 
Jasna Smeh, Ivica Likar, Mar-
jeta Možina, Gregor Klemen-
čič, Franja Erznožnik; v od -
delku montaže Žiri Mari ja Vu-
rušič, T o m a ž Mlakar ; v oddel -
ku montaže Mari ja Frelih; v 
oddelku šivalnice Mari ja Uše-
ničnik; v odde lku spreml ja jo-
čih dejavnost i Karmen Oblak, 
Sonja Poljanšek, Urška Dem-
šar, Polonca Frelih, Tan ja Kav-
čič, Metka Petrovčič, Tomi-
slav Eržen in Aleš Peternelj ; 
v odde lku o rod j a rna Anton 
Tavčar. V T O Z D Proda ja so 
nastopili Vladislav Kiderič iz 
p roda ja lne Novo mesto, Svetla-
na Neduč in Milica Simonič 
iz p roda ja lne Beograd I., Anica 
Jelenko in Vida Petauer iz pro-
daja lne Celje in Edina Ibraši-
movič iz p roda ja lne Zenica. 

I k s & i M f f e g 
m s M © © 



Kako ustvarjamo 

M e d dopustom 
veliko dela 

»Priprave na delo med do-
pus tom stečejo že veliko prej« , 
p r ipoveduje vodja vzdrževa-
nja Anton Žiber t . »Letos je se-
veda na vrsti ob iča jno čiščenje 
vseh delavnic in drugih pro-
storov, temelj i te jša dela pri 
vzdrževanju , ki jih med letom 
ni mogoče opravi t i ; med naj -
zahtevnejša dela pa sodi letos 
tudi temelj i ta obnova g a r d e r o b 
za motažne oddelke. Pri vseh 
teh delih je bilo letos kar ok rog 
70 ljudi in še je kazalo, da bo-
mo zaradi nekater ih del zašli 
v časovno stisko.« 

Mimo vzdrževalnih del so 
letos med dopus tom delali tu-
di o rod ja i j i , ki letos izdeluje jo 
o rod j a za E K O N čevelj, to je 
smučar sko obutev za š i roko 
pot rošnjo . 

Odločili s m o se, da se spre-
h o d i m o p o tovarni in se pogo-
vor imo z nekater imi delavci. 

Ivo Šubic se je v šivalnici 
lotil tekočega vzdrževanja ; 
»upam, da ne bo t reba delati 
ves dopus t . Pri šivalnih strojih 

je t reba pač pregledat i nekate-
re dele, tu in tam kaj razstavi-
ti in zamenja t i . Zaenkra t z re-
zervnimi deli še ni p rob lemov , 
drugače je seveda za nekatere 
d ruge uvožene stroje«. 

Na tekočem traku v mon-
taži je delal Je rne j Stanovnik, 
ki je razstavljal tekoči trak oz. 
verigo in urejeval vodila oz. 
»glajze«, ki niso bili z a m e n j a -
ni od takra t , ko je v hali go-
relo. »Delo je umazano« , pravi , 
toda to lahko nared im le med 
d o p u s t o m ; še d o b r o je, da ni 
večjih p rob lemov z nadomes t -
nimi deli.« 

Janez Seljak, Valentin Po-
Ijanšek in Dominik Bozovičar 
so se letos spet lotili velikega 
projekta in sicer odsesovan je 
v montaži po vsej dolžini hale 
bo dopo ln j eno po projekt ih 
L IZ — I N Ž E N I R I N G , pod-
jet ja za investicijski inženiring 
in pro jek t i ran je iz Ljubl jane. 
Po p redračunu bo vsa zadeva 
stala 250.000 dinarjev. 

N. P. 

Beti Podobnik , Karmen Oblak in Erika Oblak 

Lojze Poljanšek in Janez Logar sta med dopus tom popravl jala 
tudi tisto, kar med rednim de lom ni mogoče 

Mar jan Čibej in Stanko Er javec sta organizirala čiščenje 
Tomaž Kavčič je obnavl ja l 
tudi vozičke na t rakovih 

Polona Frelih in Bernarda 
Možina pri čiščenju oken 



Kako ustvarjamo 

Jerne j Stunovnik pri vzdrže-
valnih delih na t raku v montaži Sonja Pol janšek in Urška Demšar 

Takole se je začela obnova ga rde rob za montažne oddelke 

Skupina d i jakov se je lotila čiščenja svetilk in drugih delov 

Silvo Kos in Branko Je ram v o rod j a rn i 

WIHKaiMMBt jT I H I 
Marija Ušeničnik, š tudentka 
V Š O D se je med d o p u s t o m 
zaposlila, da bi si pridobila 
doda t en vir d o h o d k o v . 

Miha Pol janšek pri vzdrže-
valnih delih v plastiki 

Gradben i stroji so zahrumel i že pred dopus tom in pripravili 
vse po t rebno za asfa l t i ranje 

G r a d n j a skladiščne lope bo stala skupno okrog 8,5 mili jona 
d ina i jev 



Od tu in tam Od tu in tam Od tu in tam 

Z njimi je rasla Alpina 
Blaž Bogataj je naš naj-

starejši upokojenec, saj je že 
krepko prekoračil 80 let, kar 
84 jih ima. Kljub temu sva 
se naglo vrnila v desetletja 
nazaj. .. 

»Za čevljarja sem se šel 
učit leta 1912. k Mrovcu v 
Stari vasi. Prišla je prva sve-
tovna vojna in teta 1914 sem 
bil mobiliziran. Prvo svetov-
no vojno sem zaključil pod 
poveljstvom generala Rudol-
fa Maistra, bil sem takrat 
devet mesecev na Koro-
škem«, pripoveduje nekda-
nji borec za severno mejo. 

»Kasneje sem se zaposlil 
pri Gantarju v Novi vasi 
in večinoma sekal spodnje 
dele obutve. 

Ko je prišla druga sve-
tovna vojna, sem oktobra 
leta 1943 odšel v partizane, 
kjer sem največ delal na 
terenu. Kmalu pa so nas 
na Ratitovcu zajeli Nemci 
in odpeljali naprej v Begu-
nje, nato v ujetniško tabo-
rišče Leibzig, kjer sem tudi 
pričakal osvoboditelje, naj-
prej Ruse, takoj za tem pa 
Američane«. 

Po vojni se je Blaž, kot 
večina tedanjih žirovskih 
čevljarjev, vključil v priza-
devanje za osnovanje čevlja-
ske zadruge in kasneje grad-
nje tovarne. 

»Najprej sem delal v »So-
ri,« kasneje v »Postalarski«. 
Praktično sem se ves čas 
ukvarjal s sekanjem spod-
njih delov obutve, kasneje 
sem to delo pripravljal za 
druge. Težav z materiali 
takrat ni bilo toliko, prav 
tako ne s prodajo. Stroje pa 
smo z nekaj težavami do-
bili v nekdanjih delavnicah. 
Hkrati so tekle priprave za 
gradnjo nove tovarne in 
spominjam se, da smo ta-
krat kar veliko delali. Tudi 

sam direktor je kopal in 
vsi ostali; tako smo zgradi-
li tovarno do poletja 1948. 

Spominjam se tudi, da 
smo se po letu 1950 na de-
lavskem svetu pogovarjali 
ali bi delali le vojaške in 
delavske čevlje ali pa kaj 
drugega. Sam sem zagovar-
jal stališče, da je boljša po-
raba materiala, če delamo 
še drugo obutev in tako 
smo začeli izdelovati ženske 
čevlje in kasneje še ostale«. 

Tako je šlo do leta 1953., 
ko se je Blaž upokojil. 

Sedaj je že skoraj 20 let 
doma. V začetku je tu in 
tam pomagal pri kmetih, 
izdeloval butarice, ves čas 
pa tudi klekljal, kar dela 
tudi še danes. 

» V Alpini se oglasim red-
no samo ob novoletnih spre-
jemih, tako da sedanje delo 
v tovarni spoznavam le pre-
ko vašega časnika. Tudi ko-
legov ni veliko več živih, 
tako da ostajam bolj doma«, 
konča Blaž in spet stopi 
okrog hiše, da postori vse 
kar je potrebno. 

N. P. 

J u n a k i strmin spet med nami 
V nedel jo , 22. avgusta ob 14. uri se b o d o na brezniških 

s t rminah spet pomeril i najbol jš i slovenski motokrosis t i za naslov 
republ iškega prvaka v motokrosu v razredu do 250 kubičnih 
cent imetrov. Ta dan b o d o vse Žiri spet živele z mo tok rosom, 
sa j bo to hkrati ena največjih športnih prireditev tega leta 
v našem kra ju . 

Čez dobe r teden b o m o na Breznici spet videli podobne skoke 
kot lani. 

Na š tar tu p r i čaku jemo okoli 
80 tekmovalcev, ki se b o d o 
pomeri l i za točke. Na Breznici 
b o m o videli tri dirke v o m e -
n jenem razredu. Najpre j b o d o 
vozili tekmovalci z neparn imi 

številkami, na to pa tekmoval -
ci s parnimi številkami. V tret-
ji, f inalni dirki pa b o d o vozili 
parni in neparni , toda samo 
prvih petnajs t iz vsake vožnje. 

Kako pa tečejo pr iprave na 
d i rko? 

Marljivi člani A M D Žiri — 
motokros sekcija — se za dir-
ko pr ipravl ja jo p ravzaprav že 
vse leto. Obnovili so obs to ječo 
progo, j o razširili na nekater ih 
kritičnih mestih in jo tudi po-
daljšali za neka j deset me-
trov. 

A M D druš tvo je letos veli-
ko pozornos t posveti lo uspo-
sabl janju ljudi, ki so pot rebni 
za organizac iao takih dirk. Med 
drugimi tudi sodnike, sa j je 
28 članov opravi lo sodniške 
izpite za špor tne funkc ionar je . 
Izjema b o d o le total izatoi j i 
(števci krogov) , ti pa bodo , 
kot lansko leto, iz Tržiča. 

Za v a m o s t in red na dirki 
b o d o spet poskrbel i gasilci 
Gasi lskega društva Žiri in pa 
organi javne varnost i PM Žiri, 
vključili pa se b o d o tudi člani 
RK Žiri, če b o po t r ebno nudi -
ti prvo pomoč . 

Taka prireditev je povezana 
tudi z organizac i jo gost inskih 
uslug, saj nas ob večurni zani-
mivi dirki zamika tudi d o b r a 
kapljica aii ka j za pod zob. 

Tokrat se je upravni o d b o r 
A M D Žiri odločil , da vso po-
s t režbo s pi jačo in j edačo na 
pr i redi tvenem pros toru pre-

skrbi jo v sodelovanju z gasilci 
z Breznice. 

Ob koncu bi še omenil , da je 
največja težava te špor tne pri-
reditve v našem kraju pokr i t je 
f inančnih stroškov. Vedeti je 
t reba, da mora vsak tekmova-
lec dobiti povrn jene po tne 
stroške in š tar tnino, ki pa letos 
ni ma jhna (100). Vse bi bilo 
drugače , če bi vsaj vse delovne 
organizaci je v našem kraju 
priskočile z m a j h n o f inančno 
pomočjo . 

Kaj pa športni uspehi naših 
žirovskih tekmovalcev? 

U p a m o na najboljše, če bo 
sreča, morda l ahko r a č u n a m o 
celo na z m a g o domačih t ekmo-
valcev, sa j je v posebno dobr i 
formi Gregor Novak, ki je le-
tos že zmagal v Tin janu pri 
Kopru , pa tudi Jernej Frlic, ki 
je tudi že dosegel odl ično tret-
je mesto, obeta uspeh d o m a -
čih. 

Torej , obilo užitkov nas 
čaka na motokros progi na 
Breznici čez dobe r teden, to 
je 22. avgusta . 

U p a m , da se b o m o po tek-
movan ju na pikniku lahko ve-
selili uspehov tako domač ih 
tekmovalcev, kot uspešne pri-
reditve v celoti. 

Milan Oblak 



Od tu in tam Od tu in tam Od tu in tam 

Delavci težkega traku 
v Goriških Brdih 

Skladnost in no t ran je razu-
mevanje nekega delovnega 
kolektiva ali skupine se ne vi-
di s a m o pri izvrševanju delov-
nih nalog in dobr ih s amouprav -
nih odnosov , temveč tudi v 
rekreaciji in zabavi izven de-
lovnega časa. To je lahko izlet, 
obisk drugega kolektiva ali ka j 
p o d o b n e g a . . . 

Delavci in delavke montaže 
špor tne obutve so v soboto , 
19. juni ja napravili enega takš-
nih izletov v Gor iška Brda. 
Čeprav temu predelu nekateri 
pravi jo tudi sončna Brda, je to 
soboto nagaj ivo vreme to po-
vsem ovrglo. Kopasti , gosti 
oblaki in pogoste plohe so ko-
maj dovoljevale, da s m o se 
povzpeli na razgledni stolp, 
ki je obenem spomenik bo rcem 
in čuvar jem slovenske besede 
na tem na jzahodne j šem koščku 
naše domovine . Prelep je po-
gled na svet zelenih gričev, ki 
ga omeju je Soča na vzhodu in 
Idrijca na severozahodu, ter 
med Sabot inom in Krminsko 
goro. Gričevnat svet, k je r je 
drugače res veliko sonca, o m o -
goča pr idelovanje ž lahtnega 
sadja in grozdja . Valoviti svet 
med visokim Soškim hr ibovjem 
in nižinsko Furlani jo je ne-
kakšna oaza med tema dvema 
kont ras toma. Ugodna klima je 
botrovala razvoju sadjars tva 
in vinogradniš tva. Zemlja je 
bila v stari Jugoslaviji last ple-
mičev in veleposestnikov. Bri-
ški koloni so bili s a m o brez-
pravni na jemniki in šele l jud-
ska oblast je dala tem brez-
pravnim l judem zemljo. Po 
osvobodt ivi je bilo to področ je 
še slabo obde lano , zaras lo z 
g rmovjem, še precej posa j eno 
s koruzo. Z razvojem l judske 
oblasti pa se je potem ta svet 
spremenil v velik zelen obde -
lan vrt, k jer so začele prevla-
dovati češnje, breskve in vinska 
tr ta . Veliko pre lomnico pa se-
veda predstavl ja nova, sodob-
na zadružna vinska klet v Do-
brovem, ki s svojo 165.000 
hektol i tersko zmogl j ivost jo 
združuje d ružbeno in zadruž -
no p ro izvodn jo grozdja . S kar 
1200 zadružniki odp i ra neslu-
ten razvoj celotnih Goriških 
Brd. Res pa je tudi to , da so 
za to zad ružno klet morali 
Brici tudi k r epko udari t i po 
mizi in se zan jo bori t i ; klet so 
namreč p rvo tno nameraval i 
postaviti pri Novi Gorici , da 
bi zajeli tudi Vipavsko pod roč -
je. Klet je bila končno vendar le 
tu leta 1957. Uspehe je sprem-

ljal tudi predsednik Tito, saj 
jih je obiskal kar t r ikrat . Danes 
lahko ocen ju jemo, da je za-
d ružna klet, ki je bila zgra-
jena sredi v inorodnega po-
droč ja , opravičila investicijo, 
saj se je p ro izvodnja neka jkra t 
povečala. Opaz imo viden go-
spodarski napredek , saj na 
vsakem koraku srečuješ nova 
s tanovanjska in gospodar ska 
pos lopja , šole, asfaltne ceste, 
med tem, ko je magistralna ce-
sta p reko Plav še vedno nepr i -
m e r n o ozko grlo Briškega p ro -
meta . Že t ako j po osvobodi tvi 
so dobili Brici tudi svoj vodo-
vod, žal pa so izkopali za ta 
vodovod cevi iz Hublja na Otli-
co, k je r zaradi tega še seda j 
n imajo vodovoda . 

Brda so poznana po belih 
vinih, pri katerih prednjač i re-
bula, tokaj , pa beli pinot , uva-
j a jo pa že tudi souvignon. Ne-
kaj pr ide la jo tudi rdečega mer-
lota, začeli so pa tudi že s re-
foškim kaba rne tom. 

Obiskal i s m o zad ružno vin-
sko klet, k jer v dobi t rgatve še 
isti dan prede la jo vse grozdje 
tistega dne. Predela jo tudi do 
24 vagonov dnevno, kol ikor ga 
lahko kooperant i sproti dova-
žajo. V separa tor ju grozdje 
zmeljejo , s t isnejo v mošt , ga 
av tomatsko s tehta jo in izmeri jo 
s l adkorno s topnjo , s ka te ro 
vrednot i jo kakovost pr idelka, 
kar pa je tudi osnova za nagra-
jevanje. Separa tor loči suhe 
os tanke grozd ja , ki ga koope-
ran tom vrnejo, da iz teh t ro-
pin k u h a j o žganje, ostale t ro -
pine pa k u h a j o sami. Mošt po 
št ir i indvajsetih urah pretoči jo 
iz zunanj ih zbiralnikov v no-
t ranje , mu d o d a j o od 7 do 14 
mil igramov žvepla na l i t rsko 
enoto , da prepreči jo razvoj 
škodljivih bakteri j . Predpisi 
menda dovol ju je jo do 50 mili-
gramov. Nadal je se mošt na-
prej taloži, bistri , čisti in t ako 
dal je . V vsem tem pos topku se 
mošt in kasneje vino pre taka , 
mu d o d a j a j o razne kemikali je 
v obliki raznih mletih snovi, 
ki jih imajo v papirnat ih vre-
čah. Te kemične snovi so po-
t rebne za nego vina. Medtem 
ko rebulo zor i jo v be tonskih 
posodah , da ne izgubi svoj-
stven ogljikov plin monoks id , 
ostala vina zori jo v velikih hra-
stovih sodih. Bela v spodnj ih 
kleteh, rdeča, ki po t rebu je jo ne-
koliko višjo t empera tu ro , pa 
v zgornjih kleteh. Končno se 
vsa vina ustekleniči jo in op re -
mijo z ustreznimi et iketami. 

Gor iška Brda , pogled z razglednega stolpa 

Če rečemo, da v kleti lahko 
hrani jo 1450 vagonov vina, to 
res ni malo. 

Ko s m o obiskali klet, smo 
seveda lahko poskusili tudi 
vino. Nasploh lahko rečem, da 
smo bili starejši po vojni vaje-
ni vin, ki so zorela v naravnih 
pogoj ih , brez sodobnih d o d a t -
kov, venda r ne m o r e m o zani-
kati prednost i in kvalitete se-
dan je industr i jske proizvodnje , 
čeprav je pri okusu in a romi 
obču tna razlika. 

Popoldan smo se zadovol jni 

vračali po ozki cesti v dol ino 
Soče proti Rožni dolini. Opa -
zili smo da so začeta dela za 
novo ces tno povezavo z Novo 
Gor ico in Brdi, ki teče pod 
Sabot inom po naši strani, ne-
kaj pa tudi p o italijanski, kar 
bo spet na ravno zbližalo Brda 
z Gorico. Vendar kaže, da grad-
nja ne nap redu je tako, kot bi 
bilo t reba. 

Kosilo in pri jetna zabava 
popo ldne je bil zakl juček v 
splošno zadovol js tvo zanimi-
vega izleta. Ivan Reven 

Srečanje pihalnih orkestrov 
Pihalna godba Gorje pri 

Bledu letos slavi svojo 75-let-
nico, zato so letos pripravili 
srečanje pihalnih orkestrov 
Gorenjske na Bledu. Srečanje 

je bilo tudi v počastitev Dne-
va borca in 90-letnice rojstva 
tovariša Tita. To srečanje je v 
soboto, 3. julija 1982 organi-
zirala zveza kulturnih organi-
zacij Gorenjske in Radovljice 
ter Turistično društvo Bled. 

Že v petek, 2. julija sta go-
renjska pihalna godba in nje-
na pobratena pihalna godba iz 
Ruttesheima, iz bližine Stut-
tgarta imeli na Bledu uspel 
promenadni koncert. 

V soboto popoldan smo se 
pred hotelom Park na Bledu 
zbrali godbeniki iz osmih kra-
jev Gorenjske in pihalni orke-
ster iz Zvezne republike Nem-
čije. 

Slavljenci iz Gorij, godba 
je bila ustanovljena 1907. leta, 
saj so menda igrali že tudi leta 
1870 ob otvoritvi železnice 
Trbiž—Ljubljana, so se v na-
rodnih nošah predstavili s 
»Colonelom Bogyjem« in »Pri 
nas doma«. 

S svojimi pisanimi noša-
mi se je predstavil pihalni or-
kester iz Ruttesheima, ki ima 

prijateljske stike z gorenjsko 
godbo. 

Pihalni orkester Alplcs iz 
Železnikov je bil na prome-
nadnem koncertu na Bledu 
najmlajši. Ti fantje, ki so stari 
po štirinajst let ali tudi kakšno 
leto več, so začeli z vajami 
pred tremi leti. Še kar dobro 
so zaigrali »Praznik« in » Vo-
jaško patruljo«. 

Žirovski godbeniki se po-
našamo, da so naši očetje za-
čeli igrati leta 1906 pri ži-
rovski gasilski godbi. Leta 
1948 pa smo pod okriljem 
sedanje Alpine nadaljevali to 
tradicijo. Zaigrati smo »Nek 
vas sreča prati«, Modem 
tim« in » Bambo-lah«. 

Pod taktirko gorajanskega 
kapelnika Lojzeta Velka-
vrha smo združeni pihalni 
orkestri zaigrali pred navdu-
šenim občinstvom še tri ko-
račnice. 

V nedeljo, 4. julija sta za-
ključili slavje na promenad-
nem koncertu v Gorjah, 
ki se je začel ob 11. uri, do-
mača godba in pobratena 
godba iz Ruttesheima. 

Ivan Reven 
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Mladi so oživeli 
Na p o b u d o ostalih D P O v delovni organizaci j i je 

mladina zopet pričela z de lom. Na jp re j smo se srečali 
s p rob l emom, kako oživeti delo in pridobit i mlade, saj je 
de lovanje mladinske organizaci je v preteklem obd o b j u 
skora j zamr lo . Po dvakra tn ih poskusih, da bi se sestali 
so se upi, da b o d o mladi sodelovali pri delu, že skora j 
podrl i , toda tretj i poskus je bil uspešnejši . Zbra lo se je 
precej mladih iz različnih oddelkov in služb, pogrešali 
pa smo predvsem mlade iz montažnih oddelkov. Na 
prvem uspelem ses tanku smo izvolili predseds tvo in člane 
izvršnega odbo ra , ki je sestavljen iz mladincev po posa-
meznih oddelkih . Ti b o d o vzdrževali stike med mladimi 
iz svojega oddelka oz. službe in nj ihove interese prenašal i 
na seje. V upanju , da bo mladina zares uspešno delovala , 
smo določili tudi č lanar ino , ki znaša 20 .— din mesečno 
in se od tegu je od mesečne akontac i je O D zaposlenim 
do 27. leta starosti . Pri tem smo izključili p roda jno 
mrežo, saj bi se mladinci zaradi oddal jenos t i od mat ične 
D O le težko vključili v delo. 

Tako je bil prvi korak stor-
jen in mladina se je polna upov 
lotila dela. Na drugem sestan-
ku je bila udeležba polnoš te -
vilna. Predstavniki odde lkov 
in p redseds tvo smo se na po-
b u d o sindikalne organizaci je 
zbrali , da o rgan iz i ramo delov-
no akci jo za odp ravo škode 
na poplavl jenem območ ju . 
Domeni l i smo se, da p o m a g a -
m o pr izadet im ob poplavi . Ta-
koj smo poiskali prostovol jce , 
ki so bili pr ipravl jeni priti na 
pomoč , toda to je bilo tudi 
vse. Čakali smo na poziv sin-
dikalne organizacije , toda 
mnenje nekater ih je bilo, .da 
posamezniki pomoči niso po-
trebni in da bi bilo po t r ebno 
organizirat i akcijo v k ra jevnem 
obsegu, za to smo pričakovali , 
da se ob rne jo na nas preds tav-
niki kra jevne skupnost i . Ker 
tudi tu ni bilo čutiti, da nas 
po t rebu je jo , smo se odločili 
še za eno možnost . Preko in-
f o r m a t o r j a smo obvestili vse, 
ki menijo, da bi j im bila naša 
p o m o č po t rebna , na j se oglasi jo 
in poskušali jim b o m o p o m a -
gati. Toda tudi to ni rodi lo 
uspehov, za to smo misel na 
akci jo malce razočarani opu -
stili. To je bila naša prva gren-
ka pre izkušn ja v enomesečnem 
delu. Z de lom smo hoteli do-
kazati, da smo sposobni ob 
težkih t renutkih priskočiti na 
pomoč . Pripravili smo se, zbra-
li l judi, t oda kam na j g remo, 
kaj na j de lamo, kako na j po-
kažemo, da neka j smo, da ne-
kad z m o r e m o , če pa n a m za to 
ne da jo pri ložnosti . Kdo je 
kriv? Mladina tokrat prav go-
tovo ne, za to bo t reba oči tke 
o nedelu mladinske organiza-
cije pošiljati na druge naslove 
in ne kazati na nas, češ samo 
veselijo se, same t rapar i je in 

zabave so jih, za delo pa se 
na zmeni jo . Ne, tega nam v tem 
pr imeru res ne bo mogoče oči-
tati. Lahko pa se zgodi, da bo 
drugič drugače in mladi ne 
b o d o pripravljeni za delo, saj 
je bila prva akcija d o b r o pri-
pravljena, toda bila je to tudi 
slaba izkušnja in gotovo bo 
mars ikdo vzel stvar neresno, 
češ, da se ne izplača, ker tako 
ne bo nič. 

Akcija tore j ni uspela, zato 
smo poskusili drugje . Občin-
ska konferenca nas je pova-
bila v Javor je in tja je odš lo 
nekaj mladincev. Seveda ne v 
takem številu, kot bi to storili 
d o m a v Žireh, saj bi vsak raje 
delal za svoj kraj . 

Res pa je, da nas poleg dela 
zan imajo tudi druge stvari in 
da se radi tudi pozabavamo . 
3. julija smo organizirali izlet 
v Slovenske Konjice, k je r smo 
se srečali z mladimi iz Konusa. 
Ogledali s m o si tovarno, na to 
pa so nas predstavniki delov-
ne organizaci je odpel ja l i na 
izlet na Roglo. Mars ikdo je bil 
prvič v teh kraj ih , zato je bilo 
zelo zanimivo, pa tudi vzdušje 
je bilo pr i je tno. Seveda pa ne 
m o r e m o razumeti , zakaj ni 
bilo vseh. Prijavljenih je bilo 
devetintr ideset mladincev, to-
da ena t ret j ina jih ni odš la z 
nami. Kje je vzrok, da se kl jub 
prijavi, izleta niso udeležili , ne 
vemo. Prav gotovo pa je bil 
eden izmed njih tudi ta, da je 
bilo vse brezplačno in jih zato 
ni vezalo ničesar, pri jave pa, 
kot kaže, so za nekatere samo 
t renu tno navdušen je in nič 
drugega. Posebno so nas razo-
čarali mladi iz G o r e n j e vasi, 
k jer kl jub devet im pr i javam 
ni bilo z ju t ra j na postaj i niko-
gar. Mogoče smo res zamudil i 
neka j minut , toda to je za po-

d o b n e izlete že običa j in vpra-
šanje je, koliko jih je bilo na 
postaji ob dogovor jenem času. 
Ob tem si zas tavl jamo vpraša-
nje, zaka j je zan iman je mladih 
za taka s rečanja tako m a j h n o 
oz i roma, zaka j takšna neodgo-
vornost . Po drugi strani pa bo-
do nekateri prav gotovo nego-
dovali , ko b o t reba ob mesecu 
odšteti še dva stara t isočaka za 
č lanar ino. Prav bi bilo, da zato 
vsak poskuša s p lačevanjem 
članar ine uresničevati tudi 
pravico, da se udeležuje skup-
nih srečanj , saj v d a n a š n j e m 
času izlet, kakršen je bil naš, 
za posameznika precej s tane 
in gotovo je mnogo takih , ki 
še niso videli teh krajev. 

Tudi mladinci iz Cola se 
izleta niso udeležili, čeprav 
smo prav v ta namen , da se 
spoznamo in da poskušamo 
navezati z njimi čim tesnejše 
stike, odšli k nj im in tam pri-
pravili sestanek. Udeležili so 
se ga le mladinci , ki so bili 
t eda j na delu. Povedali so nam, 
da je vzrok neudeležbe prav 

gotovo v tem, ker mladinska 
organizaci ja v Alpini do se-
d a j ni delovala in niso imeli 
zaupan ja vanjo . V razgovoru 
s t amkajšn i mladinci se je po-
kazalo, da bo sodelovanje z 
nj imi oteževala precejšnja od -
dal jenost in prav zaradi prevo-
za v Žiri in nazaj , ni bilo pr-
jav na izlet. Toda ne glede na 
razne ovire, se b o m o poskuša-
li potrudi t i , da bo sodelovanje 
z mladino s Cola zaživelo. 

Mladi smo tako začeli z de-
lom. Mnogo je vprašanj , ki jih 
b o m o morali rešiti, mnogo te-
žav, p reko kater ih se b o m o 
morali prebit i , da b o m o po-
stali to, kar m o r a m o biti. Če-
prav smo še mladi in n i m a m o 
življenjskih izkušenj, ču t imo, 
da tudi mi neka j vemo, da bo 
včasih tudi naše mnen je p o m a -
galo k bo l j šemu delu in lepše-
mu življenju, zato u p a m o , da 
nas bos te starejši obravnaval i 
kot enakopravne in prisluhni-
li tudi našim željam. 

Jožica Kacin 

Pihalni orkester Alpine 
v Z i l j s k i dolini 

Glasba in pesem, pravi l jud-
sko izročilo, ne pozna meja . 

Pihalni o rkes te r Alpina se 
vsako leto udeleži z enim sre-
čan jem z drugo p iha lno g o d b o 
v zamejs tvu. Letos so nas po-
vabili v goste godbeniki iz 
Tropolacha na avstr i jskem Ko-
roškem. V nedel jo, 25. julija 
1982 smo preko Korenskega 
sedla prispeli v Zil jsko dol ino. 
Ko sem se zazrl v n jeno vo-
dovje , se spomnim na l judsko 
pesem »Tam, k je r teče bistra 
Žila in v valovih se razgri-
nja . . .«, toda to pot je bila reka 
po obilni nočni nevihti vse 
prej kot bistra, kot da bi se s 
svojim kalnim vodov jem sra-
movala slovenske preteklost i . 

Na levi strani pred Š m o h o r j e m 
v vasi B rdo je rojs tna vas 
našega skladatel ja in zbo rovod-
je An tona Jobsta . Mi pa se 
pe l j emo skozi Š m o h o r in po 
neka j ki lometr ih zavi jemo na 
levo čez železni most p reko 
Zilje v Tropo lach , k je r nas 
že pr ičakuje jo gostitelji. Tu 
imajo vsako leto p raznova-
nje-festo, kar bi pomeni lo po 
naše žegnanje , z ostal im posvet-
no-ku l tu rn im praznovan jem. 
Na žalost so nas gostitelji pri-
čakovali eno uro prej , ker ni-
smo upoštevali nj ihovega let-
nega časa, ki je poleti eno u ro 

naprej . Toda nič zato, če smo 
zamudil i »žegnanski« del, smo 
pa bili ravno pravšnji za po-
svetnega. Menda ni slučaj, da 
je kapelniku godbe , kot nj iho-
vemu cerkvenemu pa t ronu ime 
Jakob in sta oba imela ta dan 
svoj god, za to tudi krajevni 
praznik. Wulfenia d o r f — Tro-
polach je ime za obe vasi. Men-
da sta se, ko je tu prevladovala 
še slovenska govorica imeno-

Na le tošnjem srečanju likov-
nih samoras tn ikov v Trebn jem 
sta zlato plaketo prejela naš 
delavec Konrad Peternel j in 
nekdanj i sodelavec Jože Pe-
ternel j 
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vali Rotna vas — Dropol je . 
Toda danes le še najs tarejš i 
l judje razumejo kakšno sloven-
sko besedo. Drugače se seda j 
sliši le »koroška« nemščina . 
Prelepo Zil jsko dol ino tuka j 
na severu om e ju j e jo Ziljske 
Alpe, na jugu pa Karnske 
Alpe. Cesta, ki tu pelje čez 
1500 metrski prelaz na i tal i jan-
sko stran se teh neka j ki lome-
trov precej vzpne. Na drugi 
strani je že P o n t e b a i n j e tam pred 
prvo svetovno vojno tekla 
i tal i jansko-avstr i jska meja. 
Na planinah nad vasjo raste 
redka planinska roža-endemi t 
»Wulfenia«, p o kateri ima ime 
tudi vas in nj ihova pihalna 
godba (Wulfenia dorf — Rotna 
vas) 

Z ž ivahno koračnico smo 
prikorakal i p red nj ihov pro-
storen lep glasbeni pavil jon 
» T R A C H T E N K A P E L L E 
— W U L F E N I A « , kjer s m o 
bili v iharno sprejeti . V naših 
slikovitih na rodn ih nošah s m o 
vzbudili občudovan je . S tem 
nas topom s m o predstavil i 
ime Alpine in Jugoslavije. 

Potem s m o poslušali p ro-
menadni koncert nj ihove do-

mače godbe , katera je bila tu-
di oblečena v nekakšno na-
rodno nošo, ki pa je že po-
dobna Tirolski. Med poslušalci 
je bilo tudi neka j preds tavnikov 
drugih godb , med drugim tudi 
iz Madrisia . O b 14.30 (po naše 
13.30) pa s m o se na p r o m e -
n a d n e m koncer tu predstavil i 
tudi mi. Na n j ihovo željo niso 
smele manjkat i niti Račke, ka-
kor da je ta skladba že kar 
postala m e d n a r o d n a h imna . 
Za zaključek je koroški zabav-
ni ansambel » E C H O « po-
skbrel še za zabavni del, k je r 
niso manjka le Avsenikove 
skladbe, neka j so jih zapeli 
tudi v slovenščini. 

Ne m o r e m o dovol j pohva-
liti gostol jubnost i gostiteljev, 
saj so to v bistvu naši l judje 
z d rugo govorico, in nas raz-
dva j a jo le meje in poli t ično 
ba ran tan je v preteklosti . 

Pr ihodnje leto nam b o d o za 
praznik Mladosti godbeniki iz 
Tropolacha obisk vrnili. S ta-
kimi obiski o d p i r a m o meje in 
šir imo bra t s tvo in enotnos t ter 
mi rno sožitje tudi preko meja 
naše domovine . 

Ivan Reven 

Noč na Ljubljanici 
Po uspešnem promenadnem koncertu 20. junija po-

poldan pri Županu na Dobračevi, je pihalna godba Alpine 
na predvečer Dneva vstaje slovenskega naroda pripra-
vila uspel promenatlni koncert v Ljubljani pri Iromostovju. 

l'o Ljubljanici so vozili čolni in splavi z razsvetljenimi 
lampijončki. V narodnih nošah z znakom Alpine, smo 
imeli obilo poslušalcev, tako da je bila ploščad pred NAMO 
pretesna za vse poslušalce. Prireditev Noč na Ljubljanici 
je poizkus turističnih organizatorjev prebuditi Ljubljano 
iz poletnega mrtvila. 

L R. 

Žirovski čebelarji 
so odprli svoj dom 

Že naši p r aded j e stari Slo-
vani, so v svojih seliščih o b 
zgorn jem toku rek Visle, Buga 
in Dn jep ra poznali zdravilen 
učinek medu. O b slovesnostih 
so pili tudi medico. Med po-
z n a m o že tudi iz najs tarejš ih 
zapisov kot h r a n o bogov. O m e -
nja ga Biblija, ter asirski, ba -
bilonski in egipčanski zapisi. 
Tudi najs tarejš i rimski in grški 

pesniki opeva jo ambroz i jo kot 
jedi lo bogov. Ovid v svoji pes-
nitvi odkr iva , da je našel med 
bog Bahsus v druščini s pi ja-
nim Silenom. Ta pijani Bahsus 
izgleda ni jedel medu, temveč 
je pil m e d e n o vino kot a lko-
hol. Grški Aristotel nava ja , 
da so Tavlanti j i , to je t ak ra tno 
ilirsko pleme, pripravljali me-
d e n o vino. Tudi Grki so t ako 

d o b r o pripravljali medico, da 
se ni dosti razlikovala od sta-
rega vina. 

Že od davnine uporab l j a jo 
med kot zdravi lo proti raznim 
boleznim in tegobam. Zdravi l-
ni učinek je v svoji knjigi opi-
sal na jznameni te jš i zdravnik 
starega veka Dioskur ides , v 
svoji knjigi pa ga opisu je tudi 
Plinij. 

Vmesni proizvod pri p r ido-
bivanju medu in voska je tudi 
ba lzam. S takim ba l zamom so 
na p r imer prepar i ra l i posmr tne 
os tanke f a raonov in Aleksan-
dra Velikega. 

Med je lahko prebavlj iva 
hrana , saj čebela, ki nabi ra 
rastlinske sokove in cvetni prah , 
katerega i m e n u j e m o tudi 
nektar , to snov v svojem že-
lodcu obogat i s slino in že-
lodčno kislino. Čebela pri na-
bi ranju nektar ja igra še nad -
vse p o m e m b n o vlogo v naravi 
pri opraševan ju , saj iz moških 
cvetov prenaša cvetni prah na 
ženske cvetove. Za to tudi če-
belarji in sadjar j i tesno sode-
lujejo. Tako na pr imer ameriški 
sadjar j i pomladi na j ame jo če-
belar je , da j im za p r imerno 
nagrado s svojimi čebelami 
op lode nj ihove velike sadne 
plantaže . 

Raz l iku jemo več vrst medu , 
seveda če ga čebelarj i časovno 
ločujejo in toči jo po vrsti 
paše, na katerih čebele nabi-
rajo. Tako p o z n a m o cvetlični, 
vresjev, žepkov, lipov, a jdov , 
kostanjev, akacijev med. 

Nekateri naprednejš i čebe-
larji p ro izva ja jo s cepl jen jem in 
p resa jan jem matičnih ličink 
mat ično mleko, ki je zelo iska-
no zdravi lo in poživilo, in se-
veda p r imerno drago. Poznamo 
pa veliko drugih p repara tov in 
mazil iz mat ičnega mlečka in 
medu. 

Na Kranjskem so iz prvotnih 
s lamnat ih košnic, ki so jih pri-
nesli iz s tare domovine svojih 
p radedov že kmalu prešli na 
lesene »kranj iče«. 

Kako pa je bilo na Žirov-
skem? Že od nekda j je bilo čebe-
larstvo na Zirovskem d o b r o 
razvito. Poznano je, da je po-
kojni Franc Mohorič z Vrsni-
ka, ki je pred dvema le toma 
umrl , toda dočakal 102 leti, 
začel čebelariti z devetimi leti 
pri svojemu dedu d o m a na 
Olševku na Spodn jem Vrsni-
ku. Čeprav je kasneje živel v 
Kranju , se je še kot stoletnik 
vozil z m o p e d o m iz Kranja do 
svojega čebeln jaka na Vrsnik. 

Tako ni zgolj nakl jučje , da 
so se v Žireh že zgoda j združi-
lili čebelarji v svojo organiza-
cijo. Ustanovni občni zbor so 
imeli 4. svečana 1906. Vsesko-

zi so delovali kot podružn ica 
čebelarskega društva ali Škof je 
Loke ali Logatca. Tudi ni na-
ključje, da je po zaslugi Anto -
na Janše iz Breznice na Go-
renjskem, ki je spisal tudi prvi 
čebelarski pr i ročnik v bivši 
Avst ro-Ogrski , sa j je bilo prav 
na Slovenskem čebelars tvo 
na jbol j razvito. 

Po zapisanih podatk ih je 
učitelj Leopold Bebler, ki je 
služboval v Žireh okrog leta 
1912. na šolskem vrtu začel 
uvajati med mlade žirovske 
čebelar je novejše izpolnje-
ne Znidaršičeve panje . Kasneje 
sta take pan je začela izdelovati 
takra tna mizarja Mati ja Can-
kar s Sela in Jakob Jereb iz 
Opal . 

Med prvo svetovno vojno 
so bili vsi sposobni moški 
poklicani v vojsko. V tem času 
je mnogo čebelnjakov p ropa -
dlo, saj so že takrat na jmar l i -
vejši čebelarj i imeli tudi 80 do 
100 panjev. 

Po prvi svetovni vojni sta 
prednjači la čebelar ja Franc 
G r u d e n in Franc Poljanšek iz 
Žirov, ki sta tudi vodila po-
družnico. Takra t so že tudi pre-
važali s kon j sko vprego čebele 
na pašo. Vozili so jih na Sorško 
polje (a jda) , na Not ran j sko in 
v okol ico Vrhnike. Po drugi 
svetovni vojni pa so jih z že-
leznico in kamioni začeli pre-
važati tudi dlje. Tako so se 
pasle v Prekmur ju (akaci ja) , 
v Liki (žepek) , v Slavoniji 
(sončnice), na Gor i škem, Vi-
pavskem, Gorskem Kotar ju in 
Tolminskem (hoja) in tako 
naprej . Danes sta si omisli la 
prevozna čebeln jaka na tovor-
njakih dva žirovska čebelar ja . 
Drugod v idevamo tudi za to 
preure jene avtobuse. Pred in 
med obema vo jnama so Ži-
ovski čebelarj i zalagali z vo-
skom žirovskega rojaka, sve-
čar ja Jerneja Kopača, ki je 
nazadnje svojo obrt preselil v 
Ljubl jano. 

Leta 1926 povoden j tudi če-
belam ni prizanesla. Nekaj 
čebelnjakov je odnesla , d ruge 
pa precej poškodoval . Tudi 
d ruga svetovna vojna je zde-
setkala čebelar je in čebele. Tu-
di povo jno obdob je v začetku 
ni bilo nak lon jeno čebelarstvu. 
Čebelarsko in sad ja r sko-vr tna r -
sko podružn ico so ukinili in 
pripojili Kmetijski zadrugi . 
Žal, v novih organizaci jskih 
pogojih čebelarski odsek ni 
na jbol je deloval, med tem pa 
sadjarsko-vr tnarsk i odsek sploh 
ni obstojal in je zato s adno su-
šilnico Kmetijska zadruga pro-
dala. K s labemu stanju čebe-
larstva so pr ipomogle še na-
lezljive bolezni. 
(Nadaljevanje na 14. strani) 



Za mrliško vežico so darovali 
Družine : Jezeršek, Pe- Stanovalci bloka Stara 

t emel j , Praprotnik , Jereb, vas 272 1 .100.— din na-
Kogovšek in Kristan m e s | 0 venca ob smrti očeta 
1 .700.— din ob smrti Iva- Vlada Žer ja la , 
ne Tavčar. 

Ž I R O V S K I Č E B E L A R J I SO O D P R L I SVOJ D O M 
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(Nadaljevanje s 13. strani) 
Po ponovni osamosvoj i tvi so 

žirovski čebelarj i leta 1977 
razvili svoj p r apo r in p razno-
vali 70-letnico ustanovitve če-
belarske podružnice . Že ta-
krat so bili vključeni v čebe-
larsko zvezo Škof ja Loka. 

Leta 1978 so na svojem 
občnem zboru sklenili, da 
zgrade svoje skupne pros tore , 
kot nekakšen šolski čebelnjak , 
ki na j bi služil s t rokovnemu 
namenu za vzgojo mladih če-
belar jev in tudi izpopolnjeva-
nju starejših. O b e n e m bi služil 
tudi d r u ž a b n e m u življenju čla-
nov. Vsi člani so se vključili 
v akci jo za zbiranje g radbe-
nega mater ia la , lesa in f inanč-
nih virov. Kmeti jska zadruga 
j im je dala zemljišče in loka-
cijo ob vznožju Pivkovega 
griča. Vendar so morali zaradi 
interesa e lek t rogospodars tva 
to misel in lokacijo opusti t i . 
Ves pripravljeni gradbeni ma-

f Med | 
dopustom 

V J 

i 
V hali so imeli nezgodo . Tokra t j im je ponagaja la voda 

Stanko Erznožnik je imel kot 
dežurni skladiščnik dovol j 
dela pri i zda janju materiala za 
čiščenje in vzdrževanje 

terial so moral i po neka j le tnem 
mrtvilu in čakan ju prepeljat i 
na novo lokaci jo na zemljišče, 
ki ga jim je odstopi la Kmetij-
ska-zemlj iška skupnost Škof ja 
Loka. Nova lokacija v Rakulku 
je na lepem sončnem kra ju , 
malo nad zaselkom. Z marl j i -
vim udarniškim delom so konč-
no postavili b runar ico na be-
tonski podlagi v izmeri 10,5 x 
6,5 m. Upajo , da jim bo ta 
novi čebelarski dom, katerega 
otvori tev je bila v nedel jo , 4. 
julija 1982, zadovol j ivo in 
dolgo služil svojemu namenu . 
Otvori tve, ka tera je bila pove-
zana s kul turnim p r o g r a m o m , 
se je udeležilo veliko k ra janov 
in čebelarji iz škof je loške 
občine. Če povemo, da je bila 
veselica z bogat im srečelovom, 
pri ka te rem ni man jka lo do-
bitkov iz medu in njegovih 
specialitet, je že skora j pove-
d a n o vse. 

Majda Jesenko, Vida Balantič, Nada Žust in Franci Mlinar 
so med d o p u s t o m d o k o n č n o oblikovali polletni ob račun 

Ivan Reven 

Na slavnostni seji je ob 80-letnici gasilskega društva Dobra-
čeva govoril predsednik društva Štefan Kopač 

d o p i s u j t e 
Kasim Huremovič je pomagal 
pri mnogih delih vzdrževanja 
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Na Dobračevi nov dom 
Gasi lsko druš tvo Dobrače-

va je julija proslavl jalo svojo 
80-letnico obs to ja . 

Prireditve v počasti tev tega 
jubileja so se pričele že 10. ju-
lija, saj je bila takrat v novem 
gasilskem d o m u odpr t a raz-
stava o delu društva v pretek-
lih osemdeset ih letih. Čeprav 
je bila razstava odpr t a le 2 dni , 
je bila zelo d o b r o obiskana. 

V soboto, 17. julija pa je 
bila slavnostna seja gasilskega 
društva Dobračeva , ki je bila 
povezana s podeli tvi jo p r iznanj 
za delo in pr izadevanje pri 
gradnj i novega d o m a . Poseb-
na pr iznanja občinske gasilske 
zveze so za delo ob gradnj i ga-
silskega d o m a prejel i : p red -
sednik društva Stefan Kopač, 
predsednik g radbenega o d b o r a 
Janko Oblak in tajnica Majda 
Jesenko. 

Druš tvo je podeli lo pr izna-
nja še nas lednj im: 

Občinska gasilska zveza 
Škof ja Loka 

Požarna skupnost Škof ja 
Loka 

Zavarovalna skupnost Tri-
glav Kranj 

Služba družbenega knj igo-
vodstva Škof ja Loka 

Svet za S L O SO Škof ja Lo-
ka 

G o z d n o gospodars tvo Ljub-
ljana, Obra t za kooperac i jo 
Logatec 
Alpina, tovarna obutve Ziri 
Etiketa Žiri 

Kladivar Žiri 
Mizarsko pod je t j e Žiri 
K G Z Sora Žiri 
Remont Žiri 
Poliks Žiri 
Krajevna skupnost Žiri 
Gasi lsko druš tvo Žiri 
Gasi lsko druš tvo Račeva 
Gasi lsko druš tvo Brekovice 
Rudi Zadnik , sekretar Občin-
ske gasilske zveze Škof ja Loka, 
sekretar Požarne skupnost i 
Škof ja Loka 
Franci Pol janšek, poveljnik 
Občinske gasilske zveze Škof ja 
Loka, An ton Kužnik, p redsed-
nik Občinske gasilske zveze 
Škof ja Loka 

Priznanje je prejelo tudi več 
članov društva , ki so opravil i 
p reko 50 prostovol jnih delov-
nih ur: Janko Oblak, Štefan 
Kopač, Janez Kopač, Martin 
Bogataj , An ton Logar, Mati ja 
Zaje , Franc More, Niko Oblak, 
Miran Trček, Maksi Oblak, 
ml., Anton Štumberger , Boris 
Oblak, Vinko Šubic, Pavel Kri-
s tan, Franc Kavčič, Stanko 
More, Janez Logar , Karel Pivk, 
Livio Giugovac, Janko Ko-
pač, Uroš Čibej , Majda Je-
senko, Janez Ravnikar , Milan 
Kristan, Izidor Čelik, Stane 
Erznožnik, in Ciril Stanonik, 
Rado Kristan, i z jemoma, ker 
se je kmalu na začetku pro-
stovoljnih del poškodoval 

Pr iznanje so prejeli tudi 
nečlani društva, ki so opravili 
p reko 30 delovnih ur: Cveto 
Žakel j , Mat jaž Žakel j , Andre j 

S tarman, Miran Santej, Stanko 
Modic 

Najstarejši člani društva so 
prejeli spominska pr iznanja : 
Maks Oblak, st., Andre j Na-
glic, Anton Bogataj , Janko Ža-
kelj, Rudolf Kristan, Jakob 
Kristan 

Na slavnostni seji, ki se je 
nadal jevala s pri jetnim tova-
riškim srečanjem, so se, kot že 
to l ikokrat , izkazali pevci 
Moškega pevskega zbora Alpi-
ne, ki so poskrbeli za pr i je tno 
razpoloženje ne le na prosla-
vi, temveč tudi kasneje, ko so 
peli predvsem v zabavo gos tom 
in slavljencem. 

Pa si og le jmo neka j o d l o m-
kov iz zgodovine tega društva. 

Dobračevo je že 26. julija 
1881 prizadel velik požar , ust-
no izročilo pove, da je pogore-
lo p reko 70 »cimrov«. 

Po dvajset ih letih nesreče 
in obnove vasi so začeli na-
prednejši vaščani misliti na 
samos to jno gasilsko druš tvo 
na Dobračevi , ki bi moglo hi-
treje in učinkoviteje priskočiti 
na pomoč v potrebi . Navduše-
nje za ustanovitev samosto jne-
ga društva je bilo tol ikšno, da 
je Franc Blažič — Župan za-
s tonj ponudil zemljišče za 
dom. Zbrali so tudi dovol j de-
nar ja in g radbenega mate-
riala, da so začeli z g r a d n j o 
d o m a pomladi in ga v jeseni le-
ta 1902 dokončal i . 

Po t rebno je bilo nakupi t i 
o rod je in br izgalno ter zado-
stiti fo rmalnos t im, saj je bil 
d o m prej zgrajen kot pa usta-
novljeno druš tvo samo. Usta-
novni občni zbor dobračev-
skega gasilskega društva je 
bil 11. novembra 1902. leta. 
Ta dan je bil go tovo slovesen 
in enak današn jemu dnevu, 
ko p r a z n u j e m o osemdeset le t -

nico z otvori tvi jo novega so-
dobnega gasilskega doma . 

Osemdeset let, eno člove-
ško življenje. In kakor je živ-
l jenje pestro, bogato, t ako je 
tudi z druš tvom. Raslo je, se 
krepilo in bogat i lo v mater ia lu 
in izkušnjah. 

Tako j po ustanovitvi je bila 
nabavl jena brizgalna v Zagre-
bu. S kakšnim navdušen jem so 
jo vaščani šli pričakati na Selo 
in v t rumah spremljal i pred 
poslopje d o m a . Komaj dve leti 
za tem je bil razvit p r apo r — 
ponos gasilcev, saj so ga jim 
poklonile žene in dekleta, bo -
trovala pa mu je dvorna d a m a 

Franja Tavčarjeva. Ni pre teklo 
še deset let od ustanovitve, že 
so kupili novo moto rno briz-
galno. O b s rebrnem jubi le ju 
so nabavili že t re t jo moto rko , 
katera še danes deluje. Po tri-
desetih letih dela so začeli mi-
sliti na razširitev doma . Postal 
je pretesen. Dokupil i so zem-
ljišče zanj . Prišla je kriza in 
svetovni požar , ki je zredkal 
vrste članov. Vendar mladi rod 
je zapolnil vrzeli in mlados tna 
zagnanost je vodila k uspe-
hom. Kupili so s tarejšo s tavbo 
za po t rebe gasilstva, pa tudi 
mo to rko S O R A , S A V I C A . 
Razvili so nov p r apo r druš tva . 
Potrebe so nakazovale po reor-
ganizaciji društva. Nastal je 
nov vod v Račevi. Po neposre-
čeni odločitvi sta bili društvi 
Dobračeva in Žiri združeni , 
a ne za dolgo: ni bilo pravega 
zagona in stara vsebina se mla-
dini ni podala . Nakup gasilske-
ga avta je pritegnil mladež, ki 
je kar žarela od sodobnih na-
prav. D o m in kup l jeno pos lop-
je nista več zadovol jevala po-
t rebam tehnike in vedno bolj 
so bili potrebni sodobnejš i 
prostori . 
(Nadaljevanje na 16. strani) 

Proslava ob 80-letnici gasilskega društva na Dobračevi . Govor i 
predsednik skupščine k ra jevne skupnost i Tone Oblak 

Šest indvajset p raporov , množica gasilcev, praznično razpo-
loženje in celo ugodno vreme, vse je pr ipomoglo, da je pa rada 
ob osemdeset letnici gasilskega društva Dobračeva lepo uspela. 
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Na Dobračevi nov dom 
(Nadaljevanje s 15. strani) 

Odločitev za graditev ustrez-
nega doma ob moralni in fi-
nančni pomoči, ki so jo dale 
delovne organizacije v kraju, 
krajevna skupnost in mnogi 
drugi, zato ni bila težka. 

Pred pričetkom gradnje 
maja 1981 so v društvu izvedli 
obsežno akcijo zbiranja, seka-
nja in spravljanja lesa. Daro-
valci, dobračevski posestniki, 
pa še precej daleč naokrog do 
Zabrežnika, Jarčje doline, 
Ledinice, Mrzlega vrha, preko 
Sela, Stare vasi, Žirov, Račeve 
do Žirovskega vrha, so za grad-
njo gasilskega doma darovali 
veliko lesa. Da so toliko na-
brali je tudi zasluga prizadev-
nih članov nabiralcev. Pri 
spravilu lesa na žago pa so 
se izkazali skoraj vsi člani. 

In kako je bilo z zbiranjem 
finančnih sredstev? Prvotno 
so računali pokriti g radn jo 

samo do III. gradbene faze za 
okrog 2 milijona dinarjev. Ven-
dar v tem primeru ne bi do-
bili gradbenega dovoljenja , 
ker je morala biti po predpi-
sih pokrita celotna predračun-
ska vrednost in o tem mora 
izdati potrdi lo Služba družbe-
nega knjigovodstva. Zato so 
zbirali naprej. Vendar s tem 
so kopnela tudi sredstva in se 
tudi izčrpala. Avgusta in sep-
tembra so gasilci spet iskali 
doda tna sredstva. Zagotovili 
so si posojilo Zavarovalnice 
Triglav, za podražitve pa so 
prispevali sredstva še Krajev-
na skupnost Škofja Loka, Ob-
činska gasilska zveza Škofja 
Loka in Svet za l judsko ob-
rambo SO Škofja Loka. Za-
taknilo pa se je, ko so izvedeli, 
da bo kredit zavarovalnice 
možno koristiti šele v letu 1982 
— predvidoma v marcu. Vede-
li so, da gradnje ne smejo usta-

viti in zato so se odločili, da 
p roda jo gasilski dom na Do-
bračevi 12, ki ga je kupila Al-
p i n a z a 1,600.000 din. 

Tako imamo sedaj v Žireh 
nov, sodoben gasilski dom, saj 
je narejen ne samo dobračev-
skim gasilcem, temveč za vse 
Ziri in tudi za gašenje v indu-
strijski coni. 

V nedeljo, 18. julija je bilo 
zato na Dobračevi še posebno 
slovesno. 

Začelo se je z gasilsko pa-
rado, ki je krenila od Zadruž-
nega doma do Župana na Do-
bračevi in končno se je mno-
žica gasilcev iz Žirov in so-
sednjih društev pod šestindvaj-
setimi prapori postrojila pred 
novim domom. 

Spreoovoril je tudi predsed-
nik skupščine KS Žiri Tone 
Oblak, ki je med drugim pove-
dal: 

»Velika požrtvovalnost in 
samoiniciativa članov društva 
v dogovoru z delovnimi orga-
nizacijami v Žireh, kra jevno 
skupnost jo , kakor tudi požarno 
skupnost jo in širšo družbeno 
skupnost jo prispevala k odlo-
čitvi, da zgradi v kraju osred-
nji dom, ki bo zadovoljil po-
trebe kraja kakor tudi potrebe 
združenega dela v industrijski 
coni. S pomočjo združenega 

dela in ostale družbene skup-
nosti pri zbiranju finančnih 
sredstev je prišlo do realizacije 
te investicije. Celotna investi-
cija znaša okrog 8 milijonov 
din, poleg 5000 udarniških ur, 
katere so opravili člani društva 
in ostali krajani. Pri tem velja 
pohvaliti vse gasilce in kraja-
ne, ki so se posebno izkazali 
pri prostovoljnem delu, kakor 
pri materialnih ali f inančnih 
prispevkih. Finančna sredstva 
za izgradnjo so prispevali: 

— združeno delo Žirov 
2.000,000,— 

— Požarna skupnost bškofja 
L01™ 1.500,000,— 
— Požarna skupnost kredit 
pri Zavarovalni skupnosti 
Triglav Kranj 1.2000,000,— 
— Krajevna skupnost Ziri 

300,000,— 
— Komite za SLO in D O 
Škofja Loka 3000,00.— 

Ostala sredstva je prispeva-
lo društvo. Načrte je izdelal 
rojak, dipl. ing. Danilo Oblak, 
gradbena dela je izvajal Teh-
nik Škofja Loka, nadzor pa 
Lokainvest Škofja Loka. Ob 
tej delovni zmagi lahko reče-
mo, da so gasilci vzor vsem 
ostalim organizacijam, kako 
se lahko z lastno pobudo in 
s požr tvovalnost jo ob podpori 
družbenopoli t ične skupnosti 
doseže uspeh«. 

Ko je bil dom tako uradno 
odprt pa se je bilo treba še 
poveseliti. Kot je že tradicija, 
je bila zabava pri Županu — 
in celo vreme je bilo naklonje-
no . . . 

N. P. 

»DELO-ŽIVLJENJE« je 
glasilo ALPINE, tovar-
ne obutve Žiri, Stara vas 
23, n. sol. o., ki ima v 
svoji sestavi: TOZD Pro-
izvodnjo, TOZD Prodajo 
in Delovno skupnost 
skupnih služb. - Ureja 
ga uredniški odbor: Ani-
ca Govekar, Rado Kav-
čič, Anton Eniko, Sreč-
ko Erznožnik, Ivan Re-
ven, MiSo Čeplak, Anu-
ška Kavčič - tehnični 
urednik, Nejko Podob-
nik glavni in odgovorni 
urednik. - Izhaja me-
sečno, naklada 2000 iz-
vodov. Fotografije: Bri-
gita Grošelj. Tisk TK 
Gorenjski tisk, Kranj 

NE POZABIMO 

Tokrat objavl jamo fotografi jo učenk čipkarske šole okoli leta 1907. Oglejte si fotogra-
fijo, morda koga spoznate. Sporočite nam imena, kraj in čas fotograf i ranja . 


